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CUVÎNTAREA TOVARĂŞULUI 
NICOLAECEAUŞESCU

la Consfătuirea pe ţară a lucrătorilor 
din întreprinderile agricole de stat

Stimaţi tovarăşi,
Doresc sä încep prin a vă adresa 

dumneavoastră, participanţilor la a- 
ceasta consfătuire de lucru, precum 
şi tuturor lucrătorilor din întreprin
derile agricole de stat, un salut căl
duros din partea Comitetului Cen
tral al partidului, a Consiliului de 
Stat şi a guvernului Republicii So
cialiste România. (Aplauze puternice, 
prelungite). De asemenea, do
resc să adresez calde feli
citări tuturor celor distinşi 
astăzi cu titlul de Erou al Muncii 
Socialiste, cu ordine şt medalii ale 
Republicii Socialiste România. (A- 
plauze). După cum aţi văzut, începînd 
de astăzi mai avem în Întreprinderile 
agricole de stat 7 Eroi ai Muncii 
Socialiste şi sperăm că aceasta se 
va simţi pozitiv în activitatea 
unităţilor respective. (Aplauze 
puternice). Acordarea acestor dis
tincţii reprezintă o înaltă apreciere 
pe care conducerea de partid şi de 
stat o dă atît activităţii celor distinşi 
cit şi, în general, întreprinderilor 
agricole de stat, contribuţiei pe ca
re acestea au adus-o la dezvoltarea 
agriculturii, la asigurarea cu produ
se egroalimentare e patriei noastre. 
(Aplauze puternice).

Consfătuirea a dezbătut pe larg 
rezultatele dobindite de întreprinde
rile agricole de stat în cincinalul ca
re a trecut şi sarcinile pe ac
tualul plan cincinal 1971—1975. 
în timpul lucrărilor consfătuirii 
s-au subliniat pe larg realizările 
obţinute în creşterea producţiei ve
getale : şi animale, contribuţia uni
tăţilor agricole de stat Ia progresul 
agriculturii socialiste, la dezvolta
rea şi întărirea întregii economii 
naţionale. într-adevăr, putem spune 
că întreprinderile de stat şi-au do
vedit pe depljfo rolul important pe 
care îl au în cadrul agriculturii 
noastre socialiste.

în acelaşi timp au fost formulate 
unele critici îndreptăţite cu privi
re Ia lipsurile serioase care mai 
persistă în activitatea unor unităţi 
agricole de stat. Este adevărat că 
în cadrul consfătuirii poziţia auto
critică, analiza neajunsurilor din 
activitatea întreprinderilor agricole 
a fost ceva mai slabă, dar a- 
ceasta se compensează prin carac
terul discuţiilor purtate în secţiuni. 
Face totuşi excepţie în cadrul 
plenarei cuvîntul ultimului vor
bitor, şeful Departamentului în
treprinderilor agricole de stat, 
care parcă a vrut să sublinie
ze tocmai ceea ce nu au făcut cei
lalţi tovarăşi, şi anume că este ne
cesar să vedem şi lipsurile proprii, 
pentru că numai aşa vom înţelege 
mai bine ceea ce avem de făcut, 
(Vii aplauze).

Doresc să menţionez în mod de
osebit propunerile valoroase făcute 
în timpul consfătuirii în vederea 
lichidării lipsurilor şi îmbunătăţirii 
activităţii întreprinderilor agricole 
de stat, în scopul creşterii mai ra
pide a producţiei agricole, al par
ticipării într-o măsură tot mai în
semnată a acestor unităţi la consti
tuirea fondului central de produse 
agroalimentare, Ia mai buna apro
vizionare a întregului popor. Se 
poâte spune deci că discuţiile au re
liefat creşterea spiritului de răspun
dere, a competenţei profesionale şi 
a preocupării cadrelor şi lucrători
lor din unităţile agricole de 
stat pentru bunul mers al ac
tivităţii în acest important sector.

Reunind aproape 3 000 de lucră
tori din întreprinderile agricole de 
stat şi din ministere, — conducători 
de ferme, directori de întreprinderi, 
ingineri agronomi, medici veteri
nari. ingineri zootehnişti, munci
tori, mecanizatori şi lucrători din 
minister — consfătuirea reprezintă, 
am putea spune, un larg forum de
mocratic chemat să stabilească în 
colectiv măsurile pentru folosirea 
cît mai raţională a fondului funciar, 
a mijloacelor mecanice şi, îndeosebi, 
să asigure utilizarea mai judicioasă 
a forţei de muncă în vederea în
deplinirii în cele mai bune condi- 
ţiuni a sarcinilor trasate agricultu
rii socialiste de Congresul al X-lea 
al partidului nostru. (Aplauze pu- 
* --

:atâ ile ce putem aprecia că Iu-
'•»•iie consfătuirii au fost rodnice, 

că ele vor exercita o puternică in
fluenţă pozitivă asupra muncii din

acest sector şi vor duce la îmbună
tăţirea generală a activităţii între
prinderilor agricole de stat — ceea 
ce se va răsfrînge cu bune rezul
tate asupra întregii noastre agricul
turi socialiste. (Aplauze puternice).

Stimaţi tovarăşi,
Consfătuirea dumneavoastră are 

Ioc la încheierea cincinalului 1966— 
1970 şi la începutul muncii pentru 
înfăptuirea noului cincinal, 1971 
1975. Cunoaşteţi din comunicatul 
publicat recent rezultatele remarca
bile obţinute în dezvoltarea econo
miei naţionale în ultimii 5 ani. Du
pă cum aţi putut vedea, industria 
noastră socialistă a cunoscut în a- 
ceastă perioadă o nouă şi puternică 
dezvoltare; ea joacă un rol tot mai 
important în dezvoltarea întregii e- 
conomii, în înzestrarea ei cu mij
loace de producţie, în producerea 
bunurilor de consum necesare oa
menilor muncii. Pe întreg întinsul 
patriei se văd roadele politicii de 
industrializare socialistă, de repar
tizare judicioasă a forţelor de pro
ducţie pe teritoriul ţării.

După cum cunoaşteţi, în aceşti 5 
ani producţia agricolă a cunoşeut, 
de ademenea, o dezvoltare satisfăcă
toare,- ea a fost cu 24 la sută mai 
mare decît în perioada 1961—1965, 
asigurind aprovizionarea populaţiei 
cu produse agroalimentare şi creînd 
şi unele disponibilităţi pentru ex
port.

în raportul prezentat şî în cuvîn
tul tovarăşilor care au vorbit în ca
drul consfătuirii, s-a arătat pe larg 
contribuţia adusă de unităţile agri
cole de stat la sporirea producţiei 
agricole. De aceea eu nu voi insista 
prea mult asupra acestor probleme.

întreprinderile agricole de stat de
ţin astăzi o suprafaţă agricolă do 
peste 2 000 000 hectare, din care 
J 670 000 hectare suprafaţă arabilă, 
în sectorul zootehnic ele dispun de 
630 000 capete taurine, 2 200 000 
porci, peste 1 600 000 ovine, S 600 000 
păsări. De asemenea, aceste între
prinderi au în dotare 29 700 tractoa
re, 10 870 combine şi alte mii şi mii 
de maşini agricole. Am putea deci 
spune că în cei 22 de ani de acti
vitate ele au reuşit să-şi creeze o 
puternică bază tehnico-materială ca
re să le permită să realizeze în bu
ne condiţiuni sarcinile importante ce 
je au — de a da producţii tot mai 
mari şî a participa tot mai intens 
la aprovizionarea oamenilor muncii 
cu produse agroalimentare.

Cantităţile de îngrăşăminte chimice 
primite de întreprinderile agricole de 
stat au crescut an de an, însumînd, 
pe întregul cincinal, 875 000 tone 
substanţă activă. Ca urmare, în 1970 
a revenit circa 100 kg substanţă ac
tivă pe hectarul de teren agricol. 
De asemenea, ele au primit impor
tante cantităţi de erbicide şi alte 
produse chimice.

în unităţile agricole de stat lucrea
ză un puternic corp de cadre cu stu
dii superioare şi medii — circa 6 000 
de ingineri agronomi, mecanici, zoo- 
tehnişti şi medici veterinari, precum 
şi peste 9 500 de cadre cu pregătire 
medie. Progresele obţinute în dez
voltarea producţiei vegetale şi ani
male au dat posibilitate întreprinde
rilor agricole de stat să livreze can
tităţi însemnate de cereale, legume, 
carne, lapte, ouă, lină, struguri şi 
fructe la fondul central de produse 
agroalimentare. Doresc să arăt aici 
că în aceşti cinci ani, unităţile agri
cole an avut o pondere însemnată 
în iormarea fondului central: la grîu 
_  de peste 25 Ia sută, la legume — 
17 la sută, la struguri şi fructe —- 
29 Ia sută, la carne — 35 Ia sută, 
la lapte — 37 la sută, la ouă o2 
la sută, la lină — 19 la sută. După 
cum se vede* în raport cu suprafe
ţele pe care le au, întreprinderile 
agricole de stat au o contribuţie 
destul de însemnată la fondul cen
tral. Ţin să menţionez, că în de
cursul anilor, încă de la crearea lor, 
contribuţia unităţilor agricole de stat 
în constituirea fondului central a 
fost deosebit de însemnată. în pre
zent această pondere s-a micşorat 
într-o anumită măsură datorită fap
tului că în ultimii ani s-au dez
voltat puternic şi cooperativele 
agricole de producţie — celălalt sec
tor socialist al agriculturii noastre, 
care se ia din ce în ce mai mult la 
întrecere cu întreprinderile agricole 
de stat şi se afirmă ca un partener

de care trebuie să vă temeţi, tova
răşi din I.A.S.-uri! Pentru că vă 
poate întrece! (Aplauze puternice; 
animaţie în sală). Fireşte, spun „să 
vă temeţi" în sensul că trebuie să 
vă gândiţi cum să acţionaţi ca în
treprinderile de stat să continue să 
fie fruntaşe în obţinerea de produc
ţii superioare, cu atît mai mult cu 
cît dotarea tehnică, substanţele chi
mice şi îngrăşămintele pe care le 
primesc actualmente sínt mult su
perioare celor de care dispun coo
perativele agricole de producţie. (Vii 
aplauze).

în - cincinalul trecut, unităţile 
agricole de stat au primit din 
partea statului investiţii de 17 
miliarde lei, în afara celor pentru 
irigaţii şi altor lucrări de îmbună
tăţiri funciare, care au fost finan
ţate prin fonduri alocate Departa
mentului de îmbunătăţiri funciare. 
Astfel, fondurile fixe au crescut cu 
circa 70 ia sută în 1970 faţă de 
1965, dotarea cu maşini şi tractoare 
a sporit, de la 5 800 000 000 lei în 
1965, la 7 390 000 000 lei în 1970. 
Astăzi în întreprinderile agricole 
de stat pe un tractor revin mai pu
ţin de 60 de ha arabile, livezi şi 
vii, —• ceea ce demonstrează eă él
vem o dotare bună şi chiar foarte 
bună.

După cum s-a menţionat în con
sfătuire avem un mare număr de 
ferme şi întreprinderi agricole ca
re au obţinut rezultate bune, unele 
foarte bune. S-au dat aici nenumă
rate exemple şi nu doresc să mă 
opresc asupra nici unuia. Aceste re
zultate demonstrează atît superio
ritatea agriculturii socialiste în ge
neral, şi a agriculturii de stat în 
special, cît şi marile rezerve ce le 
avem în fiecare fermă şi întreprin
dere agricolă pentru creşterea ra
pidă a producţiei. Este de înţeles că 
dacă ne-am propune cel puţin să 
egalăm producţiile obţinute în a- 
eeeaşi zonă de unităţile fruntaşe, 
am depăşi cu mult, în 1975, preve
derile planului pe acest cincinal. Şi, 
dacă sínt sute de ferme şi zeci de 
întreprinderi agricole de stat care 
au putut obţine asemenea rezultate 
bune, de ce oare celelalte ferme şi 
întreprinderi din zona respectivă, 
avînd condiţii asemănătoare, dota
re şi mijloace similare şi aproxi
mativ acelaşi număr de cadre, nu 
pot obţine rezultate la fel de bune? 
Deci, existînd din toate punctele de 
vedere o deplină egalitate, factorul 
care hotărăşte în cele din urmă re
zultatele este omul; el poate face 
ca toate întreprinderile noastre de 
stat să se ridice la nivelul celor 
fruntaşe astăzi! Şi, fireşte, cele frun
taşe să meargă şi ele mai înainte! 
(Aplauze puternice, prelungite).

Doresc să menţionez şi la această 
consfătuire că rezultatele obţinute 
de unităţile agricole de stat, contri
buţia lor însemnată la formarea 
fondului central de produse agro
alimentare, demonstrează justeţea 
politicii partidului şi statului nos
tru privind dezvoltarea agriculturii 
socialiste de sta t întreprinderile a- 
gricole de stat au avut şi au un 
rol important în dezvoltarea agri
culturii din ţara noastră; ele au ju
cat un rol de seamă în transforma
rea socialistă a întregii agriculturi, 
în trecerea de la agricultură fărî- 
miţată, pe baze particulare, la ma
rea agricultură cooperatistă, socia
listă, cu un înalt nivel de dezvolta
re. întreprinderile agricole de stat 
au acordat şi acordă un preţios a- 
jutor cooperativelor agricole de 
producţie — şi tocmai de aceea co
operativele au putut să se conso
lideze şi să se dezvolte. Unele din 
ele au ajuns chiar să întreacă 
unităţile care le-au ajutat. Pen
tru aceasta nu putem decît să feli
cităm atit întreprinderile care au 
acordat ajutor, cît şi pe cooperatorii 
care au ştiut sâ folosească cum tre
buie acest sprijin. (Vii aplauze).

Cred că tovarăşii care lucrează în 
unităţile de stat vor fi de acord că 
trebuie să evidenţiem şi în cadrul 
acestei consfătuiri roiul important 
al cooperativelor agricole de pro
ducţie, faptul că toate succesele ob
ţinute în agricultură sínt indisolu
bil legate, atît de existenta sectoru
lui de stat, cît şi a celui cooperatist, 
care, constituie împreună un tot u- 
nitar ce ne, dă garanţia dezvoltării 
cu succes a întregii agriculturi din

patria noastră. (Aplauze puternice).
Viaţa, faptele demonstrează juste

ţea liniei politice marxist-leniniste a 
partidului nostru în domeniul orga
nizării şi conducerii agriculturii, do
vedind că numai pe calea agricultu
rii socialiste, a unirii tuturor forţe
lor ţărănimii noastre în unităţi mari 
de producţie este posibilă lichidarea 
rapidă a înapoierii moştenite din 
trecut, făurirea unei agriculturi a- 
vansate, cu înaltă productivitate. 
(Vii aplauze).

Rezultatele obţinute în agricultu
ra noastră de stat se datoresc mun- 
cii pline de abnegaţie a muncitori
lor, tehnicienilor şi inginerilor din 
întreprinderile agricole, tuturor lu
crătorilor şi activiştilor de partid si 
de stat care lucrează în acest sector 
de activitate. Pentru toate aceste re
zultate doresc să adresez tuturor oa
menilor muncii din fermele şi între
prinderile agricole de stat, cît şi din 
minister, calde felicitări din partea 
Comitetului Central al partidului, a 
Consiliului de Stat şi a guvernului 
Republicii Socialiste România. (A- 
plauze puternice, prelungite).

Stimaţi tovarăşi,
Apreciind rezultatele bune obţinu

te de unităţile agricole de stat, nu 
putem să trecem cu vederea lipsu
rile care s-au manifestat şi care au 
făcut să nu realizăm producţii po 
măsura posibilităţilor existente.

în raportul prezentat şi în cuvîn
tul multor tovarăşi s-au arătat o sc
rie de fapte concrete care atestă că 
nu în toate fermele şi I.A.S.-urile se 
folosesc judicios fondul funciar^ 
mijloacele mecanice şi chimice. Mă 
voi referi la un singur exemplu care 
mi se pare foarte semnificativ. în 
timp ce în anii 1966—1970 fondurile 
fixe ale întreprinderilor agricole de 
stat au crescut cu circa 70 la sută, 
producţia a sporit numai cu circa
24,5 la sută. în aceeaşi perioadă au 
crescut mult cheltuielile materiale 
pentru realizarea producţiei, ceea ce 
a diminuat posibilităţile de creştere 
ale venitului national, micşorînd e- 
ficienţa economică a activităţii uni
tăţilor agricole de stat.

Trebuie să spunem deschis că pro
ducţiile obţinute în aceşti ani sin* 
cu mult sub posibilităţile de care 
dispun întreprinderile agricole în ce 
priveşte mijloacele tehnice, cadrele 
şi. în general, forţa de muncă. Nu 
pot să nu apreciez că, atît în sec
torul vegetal, cît şi în cel zootehnic 
producţiile obţinute nu ne poţ mul
ţumi. Este adevărat că în unii ani, 
mai cu seamă în 1970, au exercitat 
o oarecare influenţă şi condiţiile cli
matice, îndeosebi inundaţiile care au 
avut loc; dar ele nu pot justifica 
nici pe departe rezultatele slabe pe 
care le-au avut multe întreprinderi 
de stat în producţia agricolă.

Nici în domeniul creşterii anima
lelor, cu toate investiţiile mari fă
cute, nu am obţinut rezultatele aş
teptate; dimpotrivă, după cum aţi 
reţinut din raportul prezentat, pro
ducţia la lapte din unele ferme mo
derne, industriale, este mai mică şi 
se realizează cu consumuri mai mari 
decît în fermele vechi, de tip aşa- 
zis gospodăresc.

A crescut foarte mult consumul 
de furaje, îndeosebi de furaje con
centrate, pe kilogramul de carne, de 
lapte şi alte produse animaliere. O 
apreciere cu totul generală a ^depă
şirii acestor consumuri în 1970 ne 
duce la o cifră destul de importan
tă: aproape 200 000 tone de cereale 
consumuri în plus.

In acelaşi timp, consider că este 
bine să reamintesc şi cu acest prilej 
că se construieşte încă scump, ta  
nu au fost încă lichidate ten
dinţele spre grandomanie, spre 
„lucruri unice“ în Europa sau 
în lume -  şi aceasta ne costa 
foarte scump din toate punctele 
vedere.

De asemenea, trebuie să menţio
nez şi faptul că în organizarea mun
cii persistă lipsuri serioase, că nu 
este asigurată o bună repartizare 
şi folosire a cadrelor, a forţei de 
muncă; un număr însemnat de ca
dre tehnice stau în birouri, lucrea
ză cu hîrtiile, în loc să contribuje 
la aplicarea pe teren a cunoştin
ţelor dobindite în facultate pentru 
obţinerea de producţii agricole spo
rite, atît în sectorul vegetal cît si 
în cel animal.

S-a vorbit aici de faptul că mai 
avem unele neajunsuri în ee pri
veşte' dotarea întreprinderilor de 
stat cu toată gama de maşini agri
cole. Mă refer la toată gama pen
tru eă — aşa cum am spus mai 
înainte — apreciez că din punct de 
vedere al dotării generale, numărul 
de tractoare pe care Si avem în pre
zent în I.A.S.-url este nu numai su
ficient, dar chiar puţin prea mare. 
Va trebui, desigur, să lichidăm nea
junsurile în domeniul asigurării cu 
toată gama de maşini, dar eu nu îm
părtăşesc părerea acelora care au 
justificat unele minusuri în realiza- 
rea producţiei prin lipsa unor ma
şini, deoarece şi celelalte întreprin
deri care au obţinut rezultate ai 
mult mai bune au avut aceeaşi do
tare, atît pentru efectuarea munci
lor de arat şi insămlnţat, cît şi pen
tru strîngerea recoltei.

Pe drept cuvînt s-a subliniat în 
timpul discuţiilor că una din cau
zele care au împiedicat obţinerea 
de producţii mai mari a fost neasi- 
gurarea cu seminţe de înaltă pro
ductivitate. Este drept, lucrurile 
stau ceva mai bine în ce priveşte 
sâmînţa la porumb, dar şi aici va 
trebui să acţionăm pentru a obţine 
rezultate şi mai bune. De asemenea, 
faptul că avem un număr destul de 
mare de animale din rase cu un
potenţial biologic limitat, ^cores
punzător, ne-a împiedicat să obţi 
nem o sporire rapidă a producţiei 
animaliere.

Desigur, deficienţele la care in-am 
referit — Şi care s-au manifestat 
pe parcursul anilor - -  au avut o 
puternică influenţă negativă asupra 
activităţii economice a întreprinde
rilor agricole de stat. De altfel, 
resc să arăt aici că problema eti- 
cienţei economice nu a stat cum se 
cuvenea în centrul atenţiei tuturor 
conducătorilor şi lucrătorilor din 
întreprinderile agricole de stat. tre 
buie să spunem deschis ca multe 
din lipsurile şi deficienţele ce s-au 
manifestat puteau fi evitate dacă 
conducerea Departamentului î* 
prinderilor agricole de stat şi 
ministerului ar fi acordat mai mul
tă atenţie activităţii concrete, so
luţionării la timp a problemelor ce 
le ridică munca de zi cu zi, daca ar 
fi fost mai aproape de conducerea 
efectivă a unităţilor agricole de 
stat şi, în general, a producţiei a- 
gricole.

M-am referit la cîteva deficienţe 
care mi se par mai importante por
nind de la faptul că dezvăluirea 
deschisă a lipsurilor va contribui la 
lichidarea lor, ne va permite să 
stabilim cele mai bune măsuri pen
tru îmbunătăţirea activităţii de vii
tor. Numai dacă vor trage toate în
văţămintele, atît din ceea ce este 
bun — şi avem multe lucruri bune 
_ cît şi din deficienţele şi lipsuri
le existente, întreprinderile agri
cole de stat vor reuşi să-şi rea
lizeze cu succes marile sarcini ce 
le revin în cincinalul în care arn 
intrat! (Vii aplauze). Putem spune 
că există toate condiţiile pentru a- 
ceasta; avem îndeosebi cadre cu o 
bogată experienţă — peste 160 000 
de muncitori permanenţi, tehnicieni 
St ingineri — care reprezintă o for
ţă puternică în agrioiltura noastră 
socialistă de stat. Dacă vor acţiona cu 
toată fermitatea pentru lichidarea 
neajunsurilor şi perfecţionarea în
tregii activităţi, întreprinderile a- 
gricole de stat vor reuşi să înfăp
tuiască în bune condiţiuni sarcinile 
ce le revin pe baza Directivelor 
Congresului al X-lea al partidului! 
Şi eu am convingerea că vor face 
aceasta! (Aplauze puternice, pre
lungite).

Stimaţi tovarăşi.
Cunoaşteţi prevederile actualului 

cincinal, pe care, aşa cum arată re
zultatele primelor luni, am început 
să-l realizăm eu succes. Continuînd 
politica de dezvoltare în ritm susţi
nut a industriei, vom acorda, în a- 
ceiaşi timp, o mai mare atenţie pro
gresului agriculturii. Noi pornim de 
la faptul că în condiţiile României 
socialiste, agricultura reprezintă, 
alături de industrie, o ramură de 
bază a economiei noastre, că nu
mai dezvoltarea armonioasă, — atît a

(Continuare în pag. a Il-a)

Aspect din staţia de frecventă » Oficiului P.T.T.R. Sibiu
Foto: FRED NUSS

I Í N Î l T i P H  g l o r i o s u l u i !
SEMICENTENAR AL P A R T ID U L U I

•  Ieri, la Casa de cultură a 
sindicatelor din municipiul Me
diaş, în cadrul manifestărilor 
închinate semicentenarului parti
dului, a avut loc expunerea cu 
privire Ia „Rolul şi sarcinile sin
dicatelor în înfăptuirea grandio
sului program elaborat de -Con
gresul al X-lea al P.C.R.“.

•  Azi, sîmbătă, 27 februarie. 
Ia ora 18, în cadrul Universităţii 
populare (saia „Astra"), ziarista 
Felicia Antip de la revista 
„Lumea“ va conferenţia despre 
unele probleme actuale interna
ţionale.

•  DuminieS. 28 februarie, pro
gramul manifestărilor închinate 
semicentenarului partidului va 
cunoaşte o amplitudine în cîteva 
localităţi ale judeţului nostru.

•  Sibiu. Din iniţiativa Consi
liului municipal Sibiu al orga
nizaţiei pionierilor, la ora 9,

in sala cinematografului „Tinere- |  
tului“, va avea loc a patra ediţie £ 
a concursului „Momente eroice £ 
din istoria poporului român“. Cu ^ 
această ocazie se va organiza  ̂
concursul „Cine ştie cîştigă“ pe  ̂
tema filmului „Dacii“, la care  ̂
participă cite doi concurenţi se
lecţionaţi de Ia şcolile generale 
nr. 14, 15, 16 şi 17.

•  Ocna Sibiului. Duminică, 28 
februarie, la ora 17, la Casa de 
cultură din localitate va avea 
ioc un spectacol folcloric dat de 
formaţiile Casei de cultură, în 
cinstea întîmpinării semicente
narului partidului.

•  Răşinari. Şi în comuna de 
la poalele Munţilor Cibinului. va 
avea loc duminică, 28 februarie, 
ora 17, în sala căminului cul
tural, un bogat program artistic 
închinat aniversării semicentena
rului P.C.R.
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Academicianul 
Ştefan Milcu oaspete 
al municipiului Sibiu
Joi, 25 februarie, la invitaţia Co

mitetului judeţean de partid, acade
micianul Ştefan Milcu, vicepreşedin
te al Academiei Republicii Socialiste 
România a fost oaspetele municipiu
lui Sibiu. în aceeaşi zi, eminentul 
om de ştiinţă a fost primit de tova
răşul Richard Winter, membru su
pleant al Comitetului Executiv al 
C.C. al P.C.R., prim-secretar al Co
mitetului judeţean Sibiu al P.C.R., cu 
care s-a întreţinut îndelung. Cunos- 
cînd Sibiul din perioada anilor de 
studenţie, academicianul Ştefan Mil
cu a elogiat realizările şi frumu
seţile oraşului de pe Cibin. Tova
răşul Richard Winter i-a vorbit oas
petelui despre realizările obţinute şi 
despre perspectivele de dezvoltare 
în viitor ale meleagurilor sibiene. 
în diipă-amiaza aceleiaşi zile, la 
ora 15,30, în sala mare a bibliote
cii „Astra", în fata a peste 200 de 
medici din judeţ, savantul de renu
me mondial, Ştefan Miicu, a confe
renţiat despre Sindromul endocrin de 
senescenţă.

Subiectul conferinţei are o deose
bită importantă medicală deoarece atît 
la noi cît şi în alte ţări ale lumii, 
numărul acelora care depăşesc vîrsta 
de 55—65 ani este în continuă creş
tere. Se estimează că acest procent 
va reprezenta aproximativ 20 la sută

din populaţia tării noastre, aceasta 
datorindu-se creşterii duratei medii 
de viată, ca o consecinţă a îmbună
tăţirii continue a nivelului de trai 
al oamenilor. „Spre a ilustra această 
afirmaţie — spunea eminentul om 
de ştiinţă — să arătăm că dacă în 
1948, la noi în tară, durata medie 
de viată era de 40 de ani, în 1970 
ea a ajuns la 68—72 ani".

Cu o documentare riguros ştiin
ţifică, eminentul om de ştiinţă a 
subliniat, contrar unor date ale me
dicinii clasice, contribuţia deose
bită a sistemului endocrin şi ro
lul acestuia în menţinerea stării (le 
maturitate şi evitarea îmbătrânirii 
precoce. Conferinţa s-a bucurat de 
un deosebit succes.

După conferinţă academicianul 
Ştefan Milcu a vizitat Muzeul Bru- 
kenthal şi Piaţa Mică. Apoi, împre
ună cu doctorul Ion Nicodim, di
rectorul Direcţiei sanitare judeţene 
şi cu alţi medici a discutat des
pre necesitatea şi posibilitatea rea
lizării, la Sibiu, a unui muzeu de 
medicină şi farmacie. Academicia
nul Ştefan Milcu a sugerat, printre 
altele, înfiinţarea în municipiul Si
biu, a unui cerc de antropologie 
şi etnologie care să aparţină de A- 
cademia Republicii Socialiste Româ
nia.

C A R N ET CU LTU RA L
•  Joi, 25 februarie, în cadrul 

„Tribunei Astrei" au continuat 
seria manifestărilor cultural-educa
tive. Astfel, la ROşia s-a organizat 
o seară de artă plastică, cu care o- 
cazie a fost prezentată expoziţia de 
grafică şi pictură a artiştilor plas
tici de la filiala U.A.P. Sibiu. A 
prezentat pictorul Constantin Ilea.

•  în aceeaşi zi, la Vurpăr a fost 
prezentată expoziţia „Columna lui 
Traian“ şi un comentariu „Cultura 
Daciei Romane“. Prezentatori: Pa- 
nait Manta şi Elefterie Popescu.

•  Ieri, la ora 19, Ia căminul 
cultural din Axente Sever, prof. 
Werner Klemm a vorbit populaţiei 
de naţionalitate germană despre 
„Problemele majore alo lumii con
temporane".

•  Duminică, 28 februarie, în co
munele Cîrţa, Arpaşu de Jos şi 
Orlat se vor deplasa brigăzi ştiin
ţifice care vor vorbi sătenilor des
pre ultimele realizări în cucerirea 
spaţiului cosmic, despre unele pro* 
bleme de astronomie şi pedagogie, 
geografie şi biologia.
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Cuvîntarea tovarăşului N IC O LAE CEAU ŞESCU
Io Consfătuirea pe ţară a lucrătorilor din întreprinderile agricole de stat

(Urmare din pag. 1)
industriei cît şi a agriculturii, p.oate 
asigura progresul întregii noastre 
societăţi socialiste, ridicarea bunăs
tării poporului nostru. (Aplauze pu
ternice),

Pentru a ilustra preocuparea 
partidului şi statului de a asigura 
dezvoltarea agriculturii, mă voi re
feri numai la faptul că in anii 1971 
—197» au fost alocate din fondurile 
statului 80 de miliarde lei pentru 
lucrările de investiţii in agricultu
ră — de peste 2 ori mai mult de
cit in cincinalul trecut. Dacă vom 
adăuga la aceasta şi investiţiile ca
re urmează să fie făcute de coo
perativele agricole de producţie din 
fondurile proprii, vom ajunge la 
peste 100 de miliarde de lei inves
tiţii in acest cincinal, aproape de 
2 ori cit totalul investiţiilor pe în
treaga economie din primul cincinal 
al României. (Vii aplauze).

O atenţie deosebită se va acorda 
realizării programului naţional de 
irigaţii, de desecări şi lucrări de 
combatere a eroziunii solului. Cu
noaşteţi acest program, el urmează 
să fie dezbătut într-o consfătuire 
pe ţară, probabil in luna mai, pen
tru a putea să luăm măsurile cele 
mai corespunzătoare în vederea re
alizării în întregime a sareinilor 
deosebit de importante ce se pun 
in pcesţ domeniu şi care vor avea 
rol de seamă în dezvoltarea de an
samblu a agriculturii româneşti.

în acest cincinal, agriculturii î se 
vor asigura cantităţi mult mai mari 
de îngrăşăminte şi alte substanţe 
chimice. Potrivit prevederilor planu
lui, aceste cantităţi vor li de peste 
două ori mai mari decit în cincina
lul trecut.

Ca urmare a îmbunătăţirii bazei 
tehnico-materiaie a agriculturii, se 
prevede să realizăm o creştere sub* 
stantială a producţiei agricole, vege
tale şi animale. In 1975, producţia de 
cereale, legume, plante tehnice, sirii, 
guri şi fructe, precum şi producţia 
de carne, lapte şi produse lactate, 
de euă, lină şl altele trebuie să 
crească în mod substanţial spre a 
asigura aprovizionarea în bune con
dition i a populaţiei cu produse a- 
groalimentare şi a crea, totodată, 
disponibilităţi pentru export. Cu
noaşteţi prevederile cincinalului in 
această privinţă şi nu mă voi mai 
referi Ia ele acum.

Consider că avem toate premisele 
şa realizăm prevederile cincinalului 
de creştere a producţiei agricole, să 
obţinem o dezvoltare puternică şi o 
modernizare serioasă a agriculturii 
din România.

De altfel, consider că este bine să 
subliniem că, şi în condiţiile cînd 
vom realiza toate nivelele de pro
ducţie stabilite în plan, în agricul
tura noastră vor mai exista încă 
multe rezerve, deoarece producţiile 
prevăzute pentru 1975 sínt cu mult 
mai. mici decît cele realizate azi de 
unele ţări din Europa. Chţar şi pro
ducţiile medii prevăzute în 1975 pen
tru întreprinderile agricole de stat 
sínt mai mici decît cele ce se reali
zează astăzi intr-un şir de ţări eu- 
ropene. Subliniez aceasta pentru a 
face să se înţeleagă că aceste pre
vederi nu sínt de loc extraordinare, 
chiar dacă s-gr părea, pornind de la 
producţiile mici realizate în 1970, 
că ritmul mediu anual de creştere a 
producţiei globale ar fi mare — cum 
este la'întreprinderile de stat, de 10 
la sută.

Ţinind Insă seama de rezervele de 
tare am vorbit, nu mi se va mai 
părea că, pentru a ajunge la aseme
nea ritmuri de creştere va trebui să 
lacem adevărate salturi în agricul
tură. Realitatea este că, cu toate 
progresele mari obţinute în creş
terea producţiei agricole, sintern 
încă în urma multor ţări cu agricul
tură dezvoltată, că va trebui să de
punem încă eforturi serioase pentru 
a lichida această rămînere în urmă.

In cadrul programului general de 
creştere a producţiei agricole, între
prinderile agricole de stat vor con
tinua să deţină un rol preponderent;
\ a creşte ponderea lor in formarea 
fondului central la gereale, legume, 
i.şrne, lapte şi a]te produse. în con
formitate cu prevederile planului, 
producţiile medii în întreprinderile 
dg ştat vor trebui să ajungă la grîu
— la 3 100 .kg la hectar, la porumb
- - la 4 250 kg. floarea-soarelui — la 
2 200 kg, legume — la 18 000 kg, 
lapte — la 3 250 litri, ouă — la 203 
bucăţi pe o găină, lină — 4 kg pe 
naje. După cum vedeţi, nu sínt deloc 
producţii care să reprezinte un nivel 
prea ridicat, mai ales dacă ţinem sea
ma că in geeşti aţii peste 30 la sulă 
din suprafaţa arabilă a agriculturii de 
stat va fi irigată, şi deci în produc
ţiile medii de care am vorbit mai 
Înainte slnt cuprinse şi recoltele ob
ţinute pe suprafeţele irigate. Aşa 
cum pe-a arătat experienţa multor 
Întreprinderi de stat, se poate ob
ţine nu 4 000, ti 5 000 şi chiar 6 0QQ 
kilograme porumb la hectar, în te
renuri neirigate. De aceea, cînd am 
vorbit la Intilnirea cu cadrele din 
agricultura judeţului Ialomiţa, refe- 
rindu-mă la cooperative, am spus că 
în Bărăgan fără o producţie de 8 000 
kg la hectar pe terenuri irigate nu 
putem să vorbim de eficienta iriga
ţiilor în agricultură. Dar pentru în
treprinderile agricole de stat nu ne 
putem mulţumi cu 8 000 kg la hec
tar; trebuie să pornim de la 10 000 
kg în suş. Numai atunci vom pu
tea sa spunem că agricultura de stat 
(doseşte raţional şi eficient iriga
ţiile. Mă refer la Bărăgan, Cîmpia

Dunării, Dobrogea. pentru ca, fireşte, 
situaţia poate ii diferită în alte zo
ne.

La legume, o recoltă de 13 000 kg 
la hectar — linînd seama de faptul 
ca avem toată suprafaţa irigata, de 
mecanizarea realizată, de cantitatea 
de îngrăşăminte pe care o dăm de 
pe acum — este cu mult sub posi
bilităţi — şi de aceea vor trebui 
luate toate măsurile pentru a obţine 
i antităţi simţitor sporite.

A vorbit aici directorul Întreprin
derii agricole de stat din Valea lui 
Mihai, care a arătat că obţine 9 kg 
lină pe cap de oaie, la un efectiv 
mare — de 10 000 de oi. Kínt şi în 
Dobrogea întreprinderi agricole de 
stat şi cooperative care obţin cite 
7, 8 şi chiar 9 kg lînŞ pe cap de 
oaie, la turme de ,5—10 000 de oi. 
Or, este posibil să spunem că avem 
rezultate bune cu media de 4 kg de 
JJnâ pe care ne-o propunem să o 
realizăm in 1975, sau cu producţia 
de lapte de 3 250 litri la o vacă, 
cînd avem de pe acum ferme care 
depăşesc cu mult această producţie? 
Pentru întreprinderile de stat aceste 
producţii sínt încă mici.

în ce priveşte efectivele de ani
male, se prevede ca ele să ajungă, 
în 1975, la peste 1 000 000 de ca
pete de bovine, din care vaci circa 
500 000 capete, ceea ce va însemna, 
la suprafaţa agricolă a întreprinde
rilor de slat, circa 50 de taurine pe 
sula de hectare agricole, din care 
2.3 de vaci. Consider ca, pentru sec
torul de stat, această creştete nu 
poate să ne mulţumească, deoarece 
ştiţi cu toţii că o agricultură avan
sată nu poate ii concepută fără o 
zootehnie avansată.

La porci vom ajunge la o situaţie 
mai bună, la circa 3 500 000 de ca
pele. La ovine există înşă up plan 
m,«i mic decît ceea ce avem aştăzj, 
sub 1 600 OQO capete. Este în orice 
caz necesar ca la această specie să 
ajungem la sfîrşitul anului 1973 la 
un efectiv da 1 800 000 de capete, 
creşterea trebuind să se realizeze 
îndepsebi la oile cu lină fină Şl ss- 
mifină. în acelaşi timp, să folosim 
păşunile pe care Ie deţin astăzi în
treprinderile agricole de stat în zo
nele de munte spre a creşte un nu
măr mare de oi ţurcane. De aseme
nea, la păsările ouătoare creşterea 
nu este suficientă, finind seama că 
ne propunem să realizăm în 1975, de 
la I.A.S., 1 500 000 000 de ouă şi
150 000 de tone de came de pasare 
la fopdvil de ştat. Or, cu 8 000 000 
de păşări ouătoare eît s-a prevăzut 
pentru 1975, nu vom avea garanţia 
că vom realiza producţiile de ouă 
şi carne ce ni le-am propus. De a- 
ceea va trebui sa aducem corecturile 
necesare, şi să prevedem să ajun
gem în 1975 la 11-^12000 000 de pă
sări ouătoare, deoarece numai aşa 
vom crea baza necesară realizării 
producţiilor pe care le avem în ve
dere.

Am reamintit aceste prevederi — 
care de altfel vă sţnt cunoscute — 
pentru a sublinia încă o dată nece
sitatea luării unor măsuri serioase 
atît pentru lichidarea neajunsurilor, 
rit şi pentru a organiza bine întrea
ga activitate in vederea îndeplinirii 
şi chiar a depăşirii sarcinilor la ca
re m-am referit. Ţin să subliniez în
că o dată, că cifrele prevăzute în 
această privinţă în planul cincinal 
sínt sub posibilităţile întreprinderi
lor agricole de stat, mal ales dacă 
ţinem seama de dotarea pe care a- 
ceste unităţi o vor avea, de efortu
rile pe care le facem pentru a le 
asigura o bază materială şi tehnică 
foarte puternică, de faptul că in a- 
ceastă perioadă vom rezolva proba
bil în condiţii mai satisfăcătoare pro- 
b'ema seminţelor şi a îmbunătăţirii 
raselor de animale. Pe aceea, tre
buie să ne propunem să obţinem 
producţii şporjte la toate culturile 
şi la toate produsele animaliere.

Pentru realizarea acestor sarcini 
trebuie să începem prin a asigura o 
gospodărire mai judicioasă a fondu
lui funciar, în primul rînd, am în 
vedere însămîntarea tuturor supra
feţelor. Subliniez aceasta pentru că, 
an de an, cînd se face bilanţul fi
nal se vede că suprafeţe dq mii şi 
chiar zeci de mii de hectare au ră
mas neînsâmînţate din diferite mo
tive; fără să mai vorbesc de supra
feţele mari cuprinse în curţi, în ju. 
iul grajdurilor, drumuri, care sus
trag mii şi mii de hectare din pro. 
ducţia agricolă. Ştiţi bine că pămîn- 
tul este limitat, şi deci este nevoie 
ca de pe fiecare metru pătrat de 
teren sa obţinem producţie! Să pu
nem capăt risipei, JuSnd toate mă
surile pentru gospodărirea şi folosi
rea raţională a fondului funciar! Sub 
nici un motiv să nu mai admitem 
să existe suprafeţe neînsSmîntate! 
Numai dacă s-ar întîmpla ca în lu
na august să survină calamităţi ca
re să distrugă lotul, doar atunci s-ar 
putea concepe să nu obţii o recoltă 
bună — deşi chiar şi în aceste con
diţii se ţnai pot semăna unele legu
me do toamnă, plante furajere — şl 
tut sa obţine ceya. Să luăm toate 
măsurile incit chiar atunci find se 
ivesc calamităţi — dacă e nevoie 
să însămîntăm o dată, de două ori, 
de trei ori, dar să facem ca pămîn- 
tul sa dea producţie! în agricultură, 
in afara unor cazuri excepţionale, 
nu trebuie să luăm Sn considerare 
lalamităţile deeit pentru recuperarea 
cheltuielilor efectuate cu reînsămîn* 
tarea suprafeţelor respective; de pe 
fiecare suprafaţă de teren trebuie 
să obţinem producţie şi să facem to
tul pentru a realiza acest lueru!

Este necesar să acordăm mai ntul- 
1 ă atenţie lucrărilor de desecări şi 
îndeosebi lichidării băltirilor de pe

terenurile agricole. Este adevărat, 
cînd treci pe lingă lanuri, nu-ţi poţi 
da întotdeauna seama de proporţiile 
acestor băltiri. Ele însă ajung cîte- 
odală la 20—30 la sută din suprafaţa 
respectivă — şi, Sn fond, sínt tere
nuri de pe care nu obţii nici o re
coltă, deşi s-a depus muncă, s-a în- 
sămînţat. De aceea, eu cer tuturor 
lucrătorilor din întreprinderile agri
cole de stat să se apuce serios de 
treabă pentru a lichida această sta
re de lucruri. Ştiu, se poate ca ci
neva să spună că pentru aceasta es
te nevoie de maşini. Nu numai cu 
maşini se poate face aceasta. Dacă 
m-aş referi la cei 150—160 de mii de 
lucrători permanenţi din întreprin
derile agricole de stat, numai cu ei 
se pot executa toate aceste lucrări. 
Aşa face orice gospodar, orice fer
mier, oricine doreşte să obţină da 
pe pSmîntui său o producţie hună. 
Este nevoie să acţionăm cu hotărlre, 
să luăm măsuri eficace pentru rea
lizarea nivelărilor. Vom avea, desi
gur, şi utilaje, dar nu trebuie să 
stăm şi şă aşteptăm numai aceste 
utilaje, ci să acţionăm cu toate mij
loacele pe care le avem la îndemî- 
nă. Deci, problema desecărilor, a H- 
(hidării bălţilor, a nivelărilor, tre
buie m  constituie o preocupare zil
nică, deosebit de importantă, pentru 
că de rezolvarea ei depindă folosi
rea în întregime a tuturor suprafe
ţelor şi obţinerea de recolte mari, 

Pe drept cuvînt s-a arătat, aici da 
către unii tovarăşi — printre care 
şi de tovarăşul director el întreprin
derii agricole din Insula Mare a 
Brăilei —- că este necesar să se ter
mine lucrările din incintele îndigni- 
te, intr-adevâr, noi am realizat foar
te multe îndiguiri. Deşi ne-eu costat 
destul de scump, sínt mii do hectare 
care au rămas nefelosite datorită 
faptului că cei care au executat lu
crările de îndiguire respective nu 
au fost obligaţi să execute toate ni
velările, să scoată toate rădăcinile. 
Se va spune, poate că e greu să se 
facă aceasta, Desigur, nu este uşor, 
dar dispunem de mijloacele necesare 
şi trebuie să realizăm aceste lucrări, 
pentru că am cheltuit mulţi bani cu 
îndiguirile. Ne-a coştat în medie cam 
7 000—Ö 000 lei hectarul îndiguit — 
şi, prin urmare, aceste terenuri nu 
trebuie să rămîne nelolosiţe. Nu mai 
vorbesc de faptul că acesta este pă- 
miniul cel mai bun, de pe care se 
pot obţine recolte sigure, în price 
condiţiuni, De aceea, eu rog între
prinderile respective, organizaţia 
special creată pentru întreţinerea şi 
exploatarea acestor terenuri irigat® 
şi Sndiguite, să stabilească un pro
gram concret de măsuri şi, ţn 2—3 
ani, şă lichidăm cu desăvlrşire »- 
ceasta stare de lucruri, să redăm 
complet agriculturii toate aceste te
ri nuri. Va trebui să studiem proble
ma digurilor din Insula Mare a Brăi
lei — şj nu numai a acestora, pen
tru că mai sínt şi cele de la Borcea 
— spre a asigura măsuri de conso
lidare şi a nu mai fi expuşi unor si
tuaţii de genul celor din anul trecut 
desigur, trebuie să avem Sn vedere 
şi faptul că prin realizarea lucrări
lor ce urmează să înceapă probabil 
în acest cincinal pentru construirea 
a încă două Jitdrocentrale pe Dună
re, deci şi a două lacuri de acumu
lare care vor reţine o parte mare 
din apă — se va reduce şi pericolul 
inundaţiilor în aceste zone. Atrag 
atenţia- asupra acestui lucru spre a 
nu ne apuca să facem unele jlucrări 
care ulterior se vor dovedi inutile.
. Avem un program mare de iriga

ţii — şi principalul beneficiar al a- 
cestor lucrări vor fi întreprinderile 
agricole de stat. Directorii acestor 
întreprinderi ţrebuie să urmărească 
îndeaproape realizarea la timp a a- 
cestui program, şă exercite un con
trol permanent ţn această privinţă, 
astfel ca sistemele do irigaţii să fie 
executate în condiţiuni cit mai bu
ne. Spun aceasta pentru că este cu
noscut că multe din aceste sisteme 
au încă deficienţe foarte serioase
1 are dăunează bunei lor exploatări. 
De asemenea, trebuie să luăm măsu
rile necesare pentru a asigura buna 
întreţinere şi folosire a sistemelor 
de irigaţii. La minister s-a creat o 
centrală speciala in acest scop. dar 
cred că şi întreprinderile agricole de 
stat vor trebui să analizeze mai În
deaproape aceste probleme, să dis
pună ele însele de forţele necesare 
bunei întreţineri şi exploatări a sis
temelor de irigaţii.

în acelaşi timp, se impune sa luăm 
toate măsurile pentru a folosi cu re
zultate cit mai bune terenurile iri
gate, spre a obţine — cum s-a mai 
spus aici — două culturi pe an, sau, 
Sn cel mai rău caz, trei culturi la
2 ani, atunci cînd am pus culturi 
care au o durată mai mare de vege
taţie, în. orice caz, asigurarea de ma
să verde şi de siloz trebuie să se 
realizeze Sn viitor — acolo unde 
avem irigaţii — îndeosebi din cultu
ra a doua.

De asemenea, Unind seama de fap
tul că rezultatele obţinute pină a- 
cum pe terenurile irigate şipt încă 
slabe,/ este necesar ca, împreună cu 
Academia de Ştiinţe Agricole, cu 
toţi specialiştii din întreprinderile de 
stat, apelînd eventual şi la anumiţi 
specialişti străini, sa punem cît mai 
repede la punct complexul de mă
suri agrotehnice corespunzătoare fie
cărei culturi în condiţii de irigare. 
Să ereăm şi soiurile de plante ne
cesar? spre a putea să obţinem o 
eficientă corespunzătoare de pe a 
ceste terenuri irigate. Ştiţi bine că 
un hectar irigat ne costă 15—16 000 
iei — şi se prevede Să ajungă la 
18-^20 000 lei; întreţinerea lucrări

lor de irigaţii costă de asemenea 
scump; ca atare aceste lucrări se 
justifică numai dacă vom obţine 
cel puţin o dublare a producţiei 
pe aceste suprafeţe, faţă de cele 
neirigate.

Tot în legătură cu folosirea ra
ţională a fondului funciar, este ne
cesar ca întreprinderile de stat să 
acorde mai multă atenţie lucrărilor 
de combatere a eroziunii solului 
şi în general a lucrărilor de ferti
lizare a pămîntuîui. Fireşte, se pot 
aduce critici în legătură cu faptul 
că unele maşini agricole nu cores
pund acestor condiţii, dar asemenea 
critici trebuie aduse şi acelor în
treprinderi agricole de stat şi Mi
nisterului Agriculturii, Industriei 
Alimentare, Silviculturii şi Apelor 
care admit să se lucreze cu aseme
nea maşini, contribuind la dezvol
tarea eroziunii şi degradarea solu
lui. Trebuie să punem în mod ho-, 
t.ărît capăt acestor stări de lucruri! 
In acest scop se impune să asigu
răm în cel mai scurt timp gama de 
maşini corespunzătoare pentru astfel 
de lucrări. Consider că întreprinde
rile de stat, fermele agricole, mi
nisterul au subapreciat această pro
blemă, nu au acordat atenţie expe
rienţei noastre din trecut în acest 
domeniu; nu folosim această expe
rienţă, Sn schimb aşteptăm şă vină 
nu ştiu ce organizaţii speciale să 
ne execute asemenea lucrări. Nu, 
tovarăşi, aceasta problemă trebuie 
să cadă în sarcina fiecărei ferme, 
fi fiecărei întreprinderi de stat! A- 
jutorul din afară trebuie să constea 
fn anumite îndrumări tehnice şi în 
unele utilaje. Trebuie să luăm toa'  
te măsurile pentru executarea a- 
cestor lucrări. Dacă vom folosi 
toată forţa de muncă pe care o a- 
vem 5n comunele, în satele noastre, 
vom putea combate eroziunile şi 
degradările de pe sute şi sute de 
mii de hectare anual.

Ţpt în legătură cu problema fo
losirii raţionale a fondului funciar 
aş dort să subliniez necesitatea a- 
corelării unei atenţii sporite ferti
lizării solului, prin folosirea efi
cientă a îngrăşămintelor chimice 
puse la dispoziţia agriculturii şi, 
mai ales, prin utilizarea tuturor 
cantităţilor de îngrăşăminte orga
nice realizate în unităţi- în acest 
scop Ministerul Agriculturii, Indus
triei Alimentare, Silviculturii şi A- 
pelor, împreună cu Academia de 
Ştiinţe Agricole trebuie să asigu
re, pe baza unui program concret, 
verificarea fiecărei parcele din 
punct de vedere al necesarului de 
îngrăşăminte şi amendamente — şt
să treacă în mod operativ la apli
carea practică a acestui program- 

De asemenea, este necesar să 
trecem fa realizarea î» cel mult S-— 
3 ani a comasării tuturor terenuri
lor dispersate, iichidînd fariniita- 
rea actuală, Sn trupuri mici, a fer
melor. Trebuie să acţionăm Sn aşa 
fel incit să ereăm parcele care pot 
fi lucrate eu mijloace mecanice şi 
exploatate raţional. Dacă undeva 
şint suprafeţe pe care nu putem 
le comasăm sau să le lucrăm co
respunzător, mai bine să le cedăm 
cooperativelor sau să fie lucrate in 
cooperare eu cooperativele agrico
le de producţie. în cursul acestui 
an trebuie să se prezinte un pro
gram concret de măsuri spre a pu
ne ordine şi în această privinţă.

Am insistat mai mult asupra fo
losirii raţionale a fondului funciar, 
cu tot ceea ce este legat de aceas
ta, pentru că, după părerea mea, 
de aici trebuie să pornim; aceasta 
este problema principală de care 
depinde ca agricultura noastră să-şi 
realizeze eu succes sarcinile mari 
care-i stau în faţă.

De asemenea, cred că este nece
sar să studiem mai atent experien
ţa acumulată In organizarea ferme
lor de stat şi să stabilim mai raţio
nal mărimea lor spre a le crea 
condiţii să facă într-adevăr o ex
ploatare raţională şi ştiinţifică.

în plan sínt prevăzute măsuri de 
îmbunătăţire a dotării agriculturii. 
Practic, pină la sfirşilul anului 
1975, agricultura noastră socialistă 
în general iar întreprinderile a- 
grieole de stat, chiar mai devreme 
— vor dispune de toată gama de 
maşini agricole pentru toate lucră
rile, inclusiv pentru strînsul tutu
ror recoltelor. în acelaşi timp în
să se impune să asigurăm o folo
sire mai raţională a tractoarelor 
şi maşinilor agricole. Pină ia urmă 
trebuie sä înţelegeţi, tovarăşi, că 
menţinind un număr mare de trac
toare şi maşini pe care le folosiţi 
la numai jumătate din capacitatea lor 
sau chiar mai pulin — aceasta va gre
va asupra preţului de cost, va redu
ce eficienţa economică şi benefi
ciile, deci vor micşora şi posibili
tăţile ea oamenii muncii, inclusiv 
directorii, să realizeze venituri mai 
mari ca urmare a creşterii benefi
ciilor. Totuşi eu consider că 60 
de hectare ia un tractor este puţin, 
mai cu seamă acum cînd avem Şi 
combine autopropulsate, care exe
cută toate lucrările de sirius la 
grîu, floarea-soarelui, porumb şi al
te culturi. Practic nu se va mai pu
tea aduce justificarea ~~ care a 
fost întemeiată pînă acum că fo
losim tractoarele şi ia strînsul re
coltei, deoarece vom realiza aceas
ta cu o combină care execută de 
trei ori mai rapid strînsul recoltei 
decît actuala combină C-3. Aceasta 
înseamnă că fiecare combină înlo
cuieşte 3 tractoare şi deci, în fapt, 
încărcătura pe tractor scade şi mai 
mult, ajungindu-se la o încărcare

cu totul neraţională, neeconomică. 
Eu rog pe toţi tovarăşii, inclusiv 
conducerea ministerului, să ţină 
seama de aceasta. Să stabilim p în
cărcare optimă incit să putem fa
ce lucrările la timp. în definitiv, 
un tractor de-al nostru, de 65 CP 
poate executa vara, în două schim
buri minimum 3 hectare arături pe 
zi. Deci ca să ari 56 de ha cît. es
te azi încărcătura în suprafaţa a- 
rabilă înseamnă că le realizează în 
11 zile. Atunci în restul timpului, ce 
va mai tace? Sä privim deci lucru
rile ceva mai gospodăreşte, mai e- 
conomic. Puneţi-vă în situaţia că 
nu sînteţi directori şi şefi de fermă 
numiţi de minister — ci, că de 
fapt, sînteţi puşi în aceste posturi 
de răspundere de către clasa mun
citoare, care v-a încredinţat să gos
podăriţi o parte a avuţiei, a pro
prietăţii întregului popor, care este 
şi proprietatea dumneavoastră, a 
tuturor salariaţilor! în această cali
tate, gîndiţi-vă cum să gospodărim 
mai bine mijloacele ce le aveţi la 
îndemînă spre a obţine maximum 
cte eficienţă, cu minimum de chel
tuieli. Atunci veţi acţiona ca ade
văraţi proprietari şi producători ai 
bunurilor poporului, ca adevăraţi 
comunişti, ca oameni conştienţi ele 
rolul şi răspunderea c-e vă revine 
Sn societatea dş azi! (/Aplauze pu
ternice).

S-au adus aici critici juste şi 
s-au formulat, de asemenea, cerin
ţe îndreptăţite faţă de Ministerul 
Industriei Construcţiilor de Maşini, 
în legătură cu aceasta aş dori să 
reamintesc că ar fi fost bine să se 
vadă Şi cum slnt folosite capaci
tăţile de producţie ale Ministerului 
Agriculturii, Industriei Alimentare. 
Silviculturii şi Apelor, care are 
vreo 22 de întreprinderi, o centrală 
pentru producţia de maşini şi pie
se de schimb, precum şi alte cîteva 
sute de ateliere mecanice. Aceste 
unităţi, care au o dotare destul de 
bună, pot să ajute la realizarea u- 
nor sarcipi privind înzestrarea a* 
gricuHurii cu o serie de maşini a- 
gricole; îndeosebi în zootehnie, ele 
pot să asigure o parte însemnată 
din necesarul de piese de schimb. 
Deci, apreciind ca juste criticile a- 
duse Ministerului Industriei Con
strucţiilor de Maşini, considerăm 
că este necesar ca acest minister 
să ia măsurile ce se impun pen
tru a rezolva la timp cerinţele a- 
griculturii şi a-i asigura maşini de 
calitate corespunzătoare. Este nece
sar, în acelaşi timp, să asigurăm 
buna întreţinere şi folosire a a- 
< estor maşini, să ne preocupăm de 
punerea în valoare a tuturor capa
cităţilor de producţie din uzinele Şi 
atelierele mecanice proprii ale a- 
griculturii.

Aşa cum am mai spus, consider 
că au deplină dreptate acei tova
răşi care au insistat asupra nece
sităţii producerii unor seminţe de 
înaltă productivitate şi asigurării U- 
nităţilor productive cu asemenea se
minţe. Desigur, Sn acest domeniu 
un rol important îl are Academia 
de Ştiinţe Agricole. Tovarăşul 
Giosan a prezentat aici unele din 
preocupările Academiei în această 
direcţie. Trebuie să acţionăm cu 
mai multă fermitate pentru rezolva
rea acestei probleme care are o 
importantă deosebită pentru progre
sul. agriculturii noastre. Dumnea
voastră ştiţi foarte bine că fără se
minţe de elită, de înaltă productivi
tate, corespunzător fiecărei zone — 
şi acum şi sistemelor irigate — nu 
vom putea sa obţinem recoltele pe 
care ni le propunem, nu vom pu
tea să ridicăm ia nivelul dorit a- 
gricultura noastră. Noi am impor
tat multe soiuri de seminţe; am a- 
dus seminţe şi In trecut, aducem 
şi acum. în 1970 am importat din 
Uniunea Sovietică 130 000 tone de 
grîu de sfimînţă- Dar om mai făout 
aceasta şi cu eîţiva ani în urmă; 
nu « existat însă o preocupare 
pentru a împrospăta, a îmbunătăţi 
şi a asigura producerea seminţei 
în ţară. Trebuie să fie clar pentru 
toată lumea că nu putem să facem 
o agricultură pe bază de import de 
sămânţă. Trebuie să ne producem 
sămînţa la noi în ţară!

Avem rezultate bune la porumb, 
deşi şi aici maţ sínt încă multe re
zerve şi posibilităţi de a îmbunătă
ţi în continuare calitatea seminţe
lor. Avem forţe, sîntem Sn Stare 
să producem orice seminţe, dar 
există încă neglijenţă în acest do- 

. meniu, Citeodată există, ca să zic 
aşa, o concurenţă rău înţeleasă, 
chiar Sn cadrul Academiei de Şti
inţe Agricole, al unităţilor şale, Sn 
loc să existe o coeziune, o unitate 
şi o colaborare strînsă nu numai 
între lucrătorii din cadrul Acade
miei şi din fermele sau staţiunile 
ei, dar chiar între aceştia şi cei ai 
întreprinderilor de stat pentru a 
rezolva cît mai corespunzătoar şi 
eficace această problemă.

Este în pregătire un program ge
neral pentru producerea tuturor se
minţelor în tară. El urmează să fie 
dezbătut în următoarele cîteva luni 
cu un larg activ de oameni de ştiin
ţa şi de specialişti din agricultură, 
pentru a stabili toate măsurile ne
cesare îndeplinirii acestei sarcini 
deosebit, de importante.

Dar, dacă Academia de Ştiinţe A- 
gricole are un rol important în pro
ducerea de noi soiuri — a elitelor 
cum se spune — apoj în înmulţirea 
şi în asigurarea sentinţei de masă 
rolul cel mai important revine în
treprinderilor agricole de stat. De 
altfel această obligaţie s-a înscris

chiar în actul lor constitutiv dar, 
din păcate, nu a fost dusă ia înde
plinire cura trebuie. In strinsă legă
tura cu unităţile Academiei de Ştiin
ţe Agricole, întreprinderile agricole 
de stat trebuie să asigure produce
rea şi înmulţirea seminţelor, atît 
pentru nevoile lor, cît şi pentru ne
cesarul cooperativelor, al întregii a- 
griculturi. Sistemul pe care-1. preco
nizam Sn acest sens în planul ce-1 
vom adopta, porneşte tocmai de la 
aceste prâicipil întreprinderile agri
cole de stat urmează să joace un pot 
Important în această direcţie — şi 
va trebui sa luam ţoale măsurile ca, 
în următorii arţî, să rezolvăm in mod 
radical problema seminţelor pentru 
toate culturile -— de cereale, plante 
tehnice, legume.

în acelaşi timp, va trebui să dez
voltăm relaţiile cu alte ţări, atît pe 
linia ştiinţei cît şi a schimbului de 
sămînţă. Să cumpărăm, dar să şi vin
dem sămîntă! Să ne specializăm ia 
anumite soiuri şi hibrizi pe care 
să-i şi exportăm, cumpărînd Sn 
schimb alte soiuri, şi sä facem, in
tr-adevăr, o treabă gospodărească. 
Sä înţelegem că asigurarea semin
ţelor corespunzătoare constituie o 
obligaţie nemijlocită a conducători
lor unităţilor agricole, a ministeru
lui, Ţrebuie să asigurăm periodic, în 
întreaga agricultură, reînnoirea ge
nerală a seminţelor, la 3—4 ani, 
maximum 3 ani, daca vrem şa avem 
reioUe bune, în acest spirit se în
tocmeşte programul de care am vor
bit, inclusiv legea care va regle
menta. obligaţiile privind atît produ
cerea cît Şi înlocuirea periodică a 
seminţelor. (Aplauze).

în ce priveşte programul naţional 
privind creşterea animalelor si rea
lizarea prevederilor cate revin în
treprinderilor agricole de stat, do
resc să arăt că este necesar să ana
lizăm foarte serios situaţia din acest 
sector, ea fiind şi mai nenutlţumi- 
ţoare decît cea existentă în proble
ma seminţelor de cereale şi plante 
tehnice. Am rămas cu mult în unna 
în c* priveşte îmbunătăţirea raselor 
de animale şl ridicarea potenţialului 
lor biologic. Avem rase de animale 
taro au început să-şi piardă calită
ţile biologice şi care, nricît ar min
ta, nu yor mai reuşi sa dea produc
ţii mai mari. Ceea ce am făcut la 
întreprinderile de stat în această 
privinţă este cu totul insuficient. 
N-ani rezolvat problema nici măcar 
pentru aceste întreprinderi, nu mai 
vorbesc de faptul că ele ar fi tre
buit să asigure animale de rasa pen
tru toată agricultura atît cea coo
peratistă, cît şi pentru gospodăriile 
particulare. Insist asupra acestui lu
cru pentru ca 50 la suta din vacile 
de lapte se găsesc în gospodăriile 
particulare şi vor rămîne în conti
nuare în aceste gospodării. Cred că 
este o lipsă a Ministerului Agricul
turii că a neglijat şi neglijează în
lăturarea neajunsurilor din acest sec
tor Sn sensul că nu acţionează cu 
destulă fermitate in vederea asigu
rării de reproducători de rasă, co
respunzători, pentru îmbunătăţirea 
raselor de animale. Dar aceasta este 
valabilă nu numai pentru bovine — 
care într-adevăr constituie problema 
cea mai importantă şi mai greu de 
rezolvat — ci, în parte, şi pentru 
ol, unde, de asemenea, asistăm 
la o stagnare a posibilităţilor biolo
gice, în ce priveşte porcinele, cu 
toate că s-au obţinut unele rezultate 
bune ir) complexele noi, moderne, 
n-am putea spun® că problema este 
rezolvată pe deplin, deşi avem un 
început bun, paeă vom urmări rea
lizarea programului pe care ham sta
bilit, apelind chiar şi la unele im
porturi de animale de rasă vom pu
tea Insă în eîţiva ani să rezolvăm 
rapid problema în sectorul porcine
lor.

Se pare — după cit ne asigura 
ministerul ea Sn ce priveşte pă
sările, lucrurile stau ceva mai bine. 
Este, într-adevăr, şi un sector unde 
intr-un an de zii®, dacă se urmăresc 
cum trebuie lucrurile, după un pro
gram precis, se pot obţine rezultate 
rapide.

Pornind de la aceasta este necesar 
ca întreprinderile agricole de stat să 
stabilească, în primul rînd pentru 
ele insele, măsurile ce se impun 
pentru ca, Sn cîţiv« ani, sa realizăm 
o îmbunătăţire serioasă a raselor 
de animale la toate speciile. în a- 
celaşi timp să creăm condiţii ca în
treprinderile agricole de ştat să poa
tă interveni şi sprijini masiv coo
perativele agricole şi sectorul parti
cular în îmbunătăţirea întregului e- 
fecljv de animale. Este prevăzută în 
această privinţă o consfătuire, am 
adoptat încă de acum un an, la ple
nara Comitetului Central, un pro
gram dar după cîte ştiu s-a făcut 
puţin pentru realizarea lui. Nu tre
buie sa aşteptăm însă nici o confe
rinţă pentru a trece la rezolvarea 
acestor probleme. Acestea slnt sar
cini ale Ministerului Agriculturii, In
dustrie! Alimentare, Silviculturii şi 
Apelor şi nu se rnaî poate da vina 
pe nimeni, deoarece cei care trebuie 
să rezolve problema sínt numai şi 
numai cei care lucrează în agricul
tură, in frunte cu ministrul şi pînă 
la ultimul inginer, zootehnist, medic 
veterinar, lucrător şi ţăran. Pentru 
că, pînă la urmă, numai actionînd 
cu toţii împreuna vom putea rezolva 
corespunzător această problemă de 
interes naţional de care depinde pro
gresul agriculturii noastre socialiste. 
(Aplauze puternice)

Tot }n ce priveşte întreprinderile 
agricole de şţşţ, consider că este 
necesar să mai supun atenţiei dum
neavoastră unele probleme <jjn sec
torul zootehniei, în primul rind, da.

resc să mă refer din nou la crearea 
combin a telor-gigant. Consider că 
exagerăm mergînd pe această cale; 
(hiar în sectorul de porcine va tre
bui să nu mai mergem pe astfel da 
construcţii. Cu atît mai mult nu tre
buie să admitem ca complexele in- 
tercooperatiste să depăşească 20— 
30 000 de capete. Este neraţională 
şi nejustă tendinţa care a fost im
primată de sus,. de a se crea com
plexe de 150 00Ö de porci, pentru ca 
s-a constatat că aceste complexe 
sínt greu de exploatat, de stăpînit; 
chiar la complexele pe care le a- 
vem la unităţile de stat — unde sínt 
condiţii mai bune — aţi. văzut că 
consumurile sínt de 5,5 unităţi nu
tritive pe kilogramul de carne de 
porc greutate vie, cînd ar trebui să 
fie de cel mult 3—3,5.

Ya trebui ca în însăşi complexele 
actuale sa facem o organizare mai 
buna, sa le împărtim pe ferme mai 
mici, cu o conducere specifică, chiar 
cu anumită autonomie financiară, 
pentru a putea conduce mai bine a- 
ceste ferme. în general, va trebui 
să analizăm serios situaţia şi să nu 
mai mergem pe linia organizării de 
complexe-gigant. (Aplauze). Cu atît 
mai mult este valabil aceasta în ce 
priveşte creşterea vacilor. Dacă ia 
îngrăşătorii, unele ferme mai mari — 
pină la 10 000 de capete — sínt poa
te acceptabile, deşi şi aici, după pă
rerea mea, lucrurile sínt greu de ţi
nut în mînă, cu atit mai muH nu 
trebuie sä încurajăm cooperativele 
agricole să facă acest lucru în vii
tor. în ce priveşte fermele de vad, 
cel mai bine este ca ele ra aibă 
500-^700 de capete şi să nu depă
şească, decît in mod excepţional,
1 000. Mai mulţi tovarăşi care au 
vorbit aici au spus că, pînă la ur
mă trebuie urmărit fiecare animal 
în parte. Or, în aşa-zisa stabulaţie 
liberă — aşa cum am auzit că s-a 
introdus Sn judeţul Brăila — vaca 
singură trebuie sa înveţe să se ducă 
sa mănînce, să înveţe sa se culce, 
sa înveţe să meargă la mul») este 
greu de conceput, că poate fi asi
gurată a asemenea „educaţie” a va
cilor. (Animaţie, aplauze). Nu exa
gerez de loc situaţia, pentru că in
tr-o astfel de concepţie a fost creat 
acest combinat şi pe această bază 
urmau sa mai construiască şi altele.

Nu putem să mergem pe această 
cale mai departe. Trebuie sa ţinem 
seama de experienţa dobîndită- să a- 
siguram fiecărui animal o suprave
ghere corespunzătoare, pentru ra nu
mai aşa ttom putea face o selecţie 
raţională şi cu rezultate bune. In 
general trebuie să fim mai atenti 
fată de tendinţele de gigantism în 
ce priveşte crescătoriile de vaci si 
chiar şi de păsări, precum şi îngră- 
şcitoriile de porci, taurine şi ovine.

O altă problemă pe care doresc 
s-o abordez este aceea a alimentaţiei 
animalelor. Este necesar, în primul 
rind. să revedem serios normele si 
sa luăm toate măsurile spre a obţi
ne într-o perioadă scurtă o reduce
re serioasă a consumurilor, car® slnt 
deosebit de mari, şi fac ca activita
tea de creştere a animalelor să fie 
neeconomică. S3 reducem îndeosebi 
consumul exagerat de furaje concen
trate, care la întreprinderile agrico
le de stat este de neadmis. Dacă 
vom merge în continuare pe această 
linie, practic va deveni imposibilă 
realizarea programului de dezvoltare 
a creşterii animalelor.

Un tovarăş a vorbit aici despre 
necesitatea folosirii mai intensive a 
păşunilor şi tinetelor şi în general 
de utilizarea în hrana animalelor - a 
furajelor fibroase şi suculente. Cu 
toţii ştim că în trecut în ţara noas
tră putini crescători de animale dă
deau vitelor furaje concentrate. Şi 
totuşi creşteau) animale şi exportam 
\ ile cu rezultate bune. Cunoaşteţi 
că se creştea un marc număr de vi
te |n  munţi, unde din luna mai pînă 
în octombrie nu li se dădea nimic 
altceva decît păşunea, apa şi sarea. 
Creşteau vitele fără sa se consume 
1 000 de kg de concentrate pentru 
a îngraşa un viţel, cum se face as- 
1 tizii De asemenea, cu toţii ştiti că 
oile erau duse primăvara Ja păşunat 
la munte iar toamna coborîte.la şes 
■— şi aceasta permitea obţinerea u- 
nor venituri bune de pe urma creş
terii oilor, se realiza o eficientă 
ioarte mare. Oare chiar am uitat ex
perienţa aceasta a poporului? Pe ce 
să credem că tot ceea ce s-a făcut 
in trecut este primitiv, depăşit, şi 
să adoptăm în schimb soluţii care 
ne împiedică să asigurăm o creştere 
elicienţă a efectivelor cler animale şi 
ne duc la scumpirea continuă a pre
ţului de cost al cărnii, al laptelui, 
al produselor animaliere? Eu rog 
Ioarte serios pe toti tovarăşii, mi
nisterul, să schimbe tu liotărîre a- 
cest curs şi şă asigurăm folosirea 
raţională a păşunilor şi tinetelor. A- 
vem 4 milioane de hectare de pă
şuni şi fineţe, care nu dau nici 30 
la sută din randamentul pe care ar 
putea sa-1 dea, in timp ce anual re
ducem suprafeţele arabile spre a ma
ri terenurile cultivate cu furaje, Am 
ajuns pînă acolo incit în acest cin
cinal întreprinderile agricole de stat 
să-şi propună să dea, din această 
cauză, mai puţin grîu decît au dat 
în cincinalul trecut. Consider că va 
trebui să revedem această problemă, 
pentru că nu putem să, diminuăm 
cantităţile de grîu pe car® întreprin
derile de stat trebuie să le asigure 
la fondul central. Sä folosim raţio
nal păşunile, tinetele, toate celelalte 
nutreţuri, fibroase, suculente, grosie-

(Continuare în pag. a IlI-a)
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re, să le pregătim bine. Să nu se 
mai dea aceste nutreţuri — cum se 
mai face chiar şi în întreprinderile 
de stat — aşa cum sínt luate din 
cîmp! Să le facem o prelucrare, o 
preindustrializare, dacă se poate 
spune aşa, să introducem biostimu- 
latori, anumite substanţe chimice şi 
tot ceea ce este necesar spre a ob
ţine rezultate cit mai bune în liră- 
nirea animalelor. Este necesar ca 
Ministerul Industriei Chimice să dez
volte baza de producere a biostimu- 
îatarilor şi altor substanţe chimice 
necesare pentru furajarea animale
lor. Totodată va trebui să revedem 
programul de producere a drojdiei 
furajere şi, în general, să intensifi
căm aplicarea programului de pro
ducere pe cale industrială şi de pre
lucrare înlr-un sistem unic a tuturor 
resurselor furajere pe care le avem 
Un ţară.

. In această privinţă rog ca fiecare 
Colectiv de întreprindere de stat şi 
de fermă să înţeleagă că trebuie să 
acţioneze fără a aştepta ordine de 
undeva de sus, deoarece aceasta 
este una din problemele deosebit 
de importante pentru creşterea ani
malelor în România. Cred că da
ca vom ţine seama de toate acestea, 
vom putea să realizăm în bune 
condiţiuni sarcinile pe care le au 
întreprinderile agricole do stat în 
sectorul zootehnic în acest cincinal. 
Şi sínt convins că vom putea face 
aceasta! (Aplauze puternice).

In consfătuire s-au făcut un şir de 
propuneri şi de critici îndreptăţite cu 
privire la profilarea şl specializarea 
mai bună a product ies, la o mai 
bună aşezare şi o mai raţională 
rotaţie a culturilor) s-a arătat că 
nerealizarea în bune condiţiuni a 
rotaţiei culturilor a contribuit la 
diminuarea producţiei agricole. În
lăturarea neajunsurilor care s-au 
semnalat în această privinţă depin
de, pină la urmă de fiecare fermă 
şi mai cu seamă de conducerile în
treprinderilor agricole de stat, ca
re trebuie să aibă rolul principal 
în profilarea şi specializarea unită
ţilor proprii şi în rotaţia culturilor 
între ferme, precum şi în dezvolta
rea cooperării CU alte ferme, inclu
siv cu cooperativele agricole de 
producţie din zona lor. Este nece
sar ca acestei probleme să-i acor
dăm o atenţie mult mai mare; dacă 
nu putem realiza aceasta în cadrul 
unităţilor proprii — deşi acum în
treprinderile de stat sínt destul de 
mari, au între 10 000—20 000 ha, »- 
nele şi mai mult — să apelăm şi 
la cooperarea cu cooperativele a- 
gricole de producţie pentru a pu
tea asigura într-adevăr o mai bu
nă raionare, o folosire judicioasă a 
pămîntului. Avem posibilitatea sa 
facem astăzi acest lucru şi trebuie 
s« acţionăm cu toată liotărîrea în 
această direcţie. i

In general, va trebui ca, în spi
ritul hotărîrilor Comitetului Cen
tral al partidului, s'ă acordăm mai 
multă atenţie cooperării cu coope
rativele agricole de producţie în 
toate domeniile de activitate, aju
torării lor, spre a putea să ridicăm 
astfel întreaga agricultură la nive
lul cerinţelor unei economii mo
derne, avansate.

O atenţie deosebită va trebui să 
acordăm reducerii cheltuielilor ma
teriale de producţie, creşterii efi
cienţei economice a întregii activi
tăţi. Cred că nu este necesar să 
măi Insist asupra acestei probleme; 
cu toţii înţelegeţi că numai dînd 
v  atenţie permanenta problemelor 
eficienţei economice vom putea să 
facem din întreprinderile agricole 
de stat unităţi moderne, un exem
plu din toate punctele de vedere; 
numai astfel vom putea face ca ele 
să aducă O contribuţie mai însem
nată la creşterea venitului naţional, 
1« ridicarea bunăstării generale 
a întregului nostru popor. (Aplauze 
puternice).

Este timpul gă înţelegem că nu-î 
(suficient să obţii o anumită produc
ţie, cî să ne punem permanent în
trebarea; cit ne costă această pro
ducţie? Este ea sau nu rentabilă? 
Ne dă posibilitatea să reluăm cel 
puţin la acelaşi nivel producţia, 
deşi, bineînţeles, aceasta nu ne-ar 
Satisface, deoarece trebuie nu nu
mai să recuperăm ceea ce am chel
tuit, dar şi să realizăm un anumit 
beneficiu care să ne ajute să dez
voltăm in continuare, pe o treaptă 
superioară, activitatea noastră eco
nomică şi să asigurăm ridicarea, pe 
aceasta bază, a nivelului de viaţă 
a] întregului popor.

In consfătuire s-au făcut unele 
propuneri privind îmbunătăţirea 
sistemului de salarizare şi cointe
resare, în sensul unei mai bune co
relări a veniturilor lucrătorilor din 
agricultură, de la toate nivelele, cu 
realizările din producţie. Consider 
gustă propunerea de a lega venitu
rile mecanizatorilor, muncitorilor, 
tehnicienilor şi inginerilor din agri
cultura de stat de rezultatele ob
ţinute în producţie. (Aplauze). Ve
niturile fiecărui lucrător trebuie să 
poată creşte în raport direct cu 
sporirea producţiei la hectar şi să 
scadă pină la un anumit punct da
că nu se realizează producţia pla
nificată. Am în vedere să introdu
cem — corespunzător condiţiilor 
din întreprinderile de stat — siste
mul acordului global, astfel -ca, în 
raport cu fiecare tonă de produs, 
lucratorul, mecanizatorul, inclusiv 
inginerul să poată să primească pla
ta corespunzătoare. Dacă in loc de 
5 tone va realiza Ş, să primească <f.

plată în raport cu această cantita
te, fireşte, împărţind la toţi cei ca
re au concurat la această realizare, 
pe măsura aportului fiecăruia la 
obţinerea celor 3 tone în plus. Se 
vor realiza 10 tone în plus, cei ca
re au contribuit la aceasta să pri
mească plata corespunzătoare pen
tru 10 tone. Deci să fie un sistem 
progresiv care nu va limita în nici 
un fel veniturile, ci le va diferen
ţia, dînd posibilitatea oricui să a- 
jungă la nivelul cej mai ridicat 
dacă, pentru aceasta, depune efortu
rile necesare. (Aplauze).

Cred că de sistemul acesta trebuie 
să beneficieze şi şeful de fermă, şi 
■— după părerea mea — să găsim 
posibilitatea să beneficieze şi direc
torul întreprinderii agricole de stat, 
în măsura în care se realizează pe 
întreprindere depăşirea de plan 
respectivă. (Aplauze).

Desigur, vreau să fiu bine înţe
les, eu am în vedere să asigurăm 
creşterea veniturilor ca urmare a 
muncii, a sporirii producţiei. Ni
meni nu va putea fi retribuit dacă 
nu va realiza producţia stabilită. 
Va trebui să aplicăm în continuare 
sistemul actual, cu reţineri din 
drepturile cuvenite, care se vor 
restitui, integral .sau în parte, în 
raport cu îndeplinirea planului. 
Fiecare trebuie să înţeleagă că va 
obţine venituri mari numai depu- 
nind toate eforturile necesare, mun
cind zi de zi — iar în agricultură, 
ştiţi bine, sínt perioade de vîrf, 
hotărîtoare pentru producţie, cînd 
trebuie să lucrezi de la 3 şi jumă
tate dimineaţa şi pină la 8 şi ju
mătate seara — ca să obţii recoltă 
bună! Dacă lucrez 8 ore, şi produc
ţia este de 8 ore, tovarăşi! (Aplau
ze). Deci eu sínt. de acord sa intro
ducem un asemenea sistem incit cel 
care lucrează atît cit este necesar 
în perioada muncilor de vîrf să 
poată cîştiga în raport cu munca 
sa, fără nici o limită. (Vii aplauze). 
De asemenea, cred că ar fi bine 
ca din producţia obţinută peste 
plan, îndeosebi de cereale, sä se 
pouţă vinde o parte lucrătorilor din 
fermă pentru consum propriu, în 
primul rind celor care au contribuit 
ia această producţie suplimentară- 
(Aplauze).
• Măsurile pentru îmbunătăţirea 
cointeresării materiale trebuie să 
ducă la ridicarea întregii activităţi 
în I.A.S.-uri, ia creşterea produor 
ţioi agricole şi, totodată la' indica
rea nivelului de trai ol salariaţilor, 
al tuturor celor care lucrează în a- 
gricultura de stat şi contribuie la 
realizarea acestor producţii mari. 
(Aplauze puternice).

In această ordine de idei doresc 
să subliniez necesitatea de a se a- 
sigura mai multă atenţie condiţiilor 
de viaţă, de muncă ale lucrătorilor 
din unităţile agricole. In aceas'tă 
privinţă răspunderi importante re
vin Uniunii Sindicatelor Agricole, 
dar şi directorilor de întreprinderi 
agricole şi şefilor de ferme. Tre
buie să ne îngrijim serios de rezol
varea unor probleme privind locu
inţele, mai cu seamă pentru cei 
care stau la ferme, pentru inginerii 
şi specialiştii care nu sínt din loca
lităţile respective. Să asigurăm re
zolvarea acestor probleme fie prin 
construirea unor locuinţe de către 
stat, fie prin acordarea de credite 
pentru ca salariaţii respectivi să-şi 
construiască case proprii. (Aplauze). 
Şi pentru că şliu că sínt mulţi 
care doresc să-şi facă case proprii, 
opiniez pentru această cale. Ştiu, 
de asemenea, că unii vor spune: 
„mă gîndesc că e mai bine să-mi 
fac casă în Bucureşti“. Nu trebuie 
gîndit aşa! Să nu credeţi că atunci 
cînd veţi ieşi la pensie viaţa o să 
fie mai bună în Bucureşti decit la 
ţară. Astăzi — şi în perspectivă şi 
mai mult — satele noastre se ridică 
la o viaţă nouă, televiziunea se dez
voltă, se înmulţesc mijloacele de 
transport, se îmbunătăţeşte întreaga 
activitate. Măsurile pe care le luăm 
pentru ridicarea nivelului satelor 
vor face ca viaţa să fie chiar mai 
bună la sate decit în oraşe unde 
poluarea aerului şi a apei este mult 
mai accentuată. (Aplauze), In fond, 
aşa cum sínt organizate astăzi cen
trele noastre judeţene, orăşeneşti şi 
mai ales dacă se are în vedere dez
voltarea noilor oraşe, este practic 
greu să găseşti undeva un sat care 
să fie 3a o distanţă mai mare de 
60—70 km de un centru orăşenesc 
important şi la care să nu se poată 
ajunge intr-o oră, o oră şi ceva cu 
maşina proprie sau cu autobuzul. 
Eu sínt convins că în viitor toţi di
rectorii din I.A,S.-uri îşi vor cum.- 
păra maşini şi chiar vrem să-i 
sprijinim în această privinţă. (A- 
plauze). Deci, aşa trebuie să ne fa
cem socotelile, nu privind în trecut, 
ci în viitor, 'cînd şi mijloacele de 
transport în comun şi cele particu
lare se vor dezvolta, cînd nivelul 
general de viaţă al satelor va creş
te iar distanţele practic nu vor mai 
exista. Ca atare construirea de case 
proprii la ţară este de recomandat 
şi consider că trebuie să perseve
răm pe această cale. Desigur, pot 
fi şi case particulare sistem vilă, 
pot fi însă şi blocuri — şi noi stu
diem acum un proiect tip — de 4- 
6 apai'tamente care să dea posibi
litatea asigurării încălzirii centrale, 
canalizării şi alimentării cu apă. 
Deci, aş dori ca sindicatele, între
prinderile agricole de stat, ministe
rul să acorde mai multă atenţie a- 
cestor probleme sociale care au o 
importanţă deosebită pentru mai 

“buna stabilizare - a .cadrelor ...In în

treprinderi, pentru bunul mers al 
activităţii generale. (Aplauze puter
nice).

Stimaţi tovarăşi,■-'i.
Măsurile luate în ultimul timp 

pentru îmbunătăţirea organizării 
întreprinderilor agricole de stat, ca, 
în general, măsurile de reorganiza
re a conducerii agriculturii au 
drept scop să apropie şi mai mult 
conducerea centrala a acestui sec
tor de unităţile de producţie. Ele 
pornesc de la faptul că unitatea de 
producţie de bază este şi trebuie să 
rămînă ferma, deoarece acolo se 
hotărăşte pînă la urmă soarta pro
ducţiei. De aceea trebuie să acor
dăm toată atenţia organizării fer
mei, mărimii ei din toate punctele 
de vedere, încadrării cu oameni 
corespunzători. îneît să-şi poată re
aliza în condiţiuni bune sarcinile 
ee-i revin.

In acelaşi timp întreprinderea 
trebuie să fie văzută ca un organ 
de producţie şi nu ca unul de în
drumare generală, cum au fost 
inspectoratele. Atrag atenţia asupra 
acestei probleme pentru că s-ar pu
tea pe undeva să se alunece pe a- 
eeastă cale. Noi concepem între
prinderile agricole de stat ca or
ganizatoare ale producţiei, cu sar
cina de a asigura toate măsurile în 
vederea realizării în bune condiţi
uni a sarcinilor planului, a profi
lării şi specializării. Ele vor întoc
mi planul de producţie — desigur 
pe baza consultării şi împreună ou 
fermele *— dar planul va fi unic pe 
întreprindere. Cel care , răspunde 
de întocmirea lui este conducerea 
colectivă a întreprinderii şi. desi
gur, directorul acesteia. întreprin
derea. conducerea ei răspund, de 
asemenea, de buna valorificare a 
producţiei, de păstrarea şi depozi
tarea ei în bune condiţiuni. Tot în
treprinderii îi revine sarcina să a- 
sigure seminţele, animalele de ra
să, să vegheze la aplicarea în pro
ducţie a rezultatelor cercetării şti
inţifice agricole şi zootehnice, a 
celor mai noi cuceriri ale agroteh
nicii moderne.

Sporirea atribuţiunilor întreprin
derilor agricole de stat le conferă 
un rol hotărîtor în realizarea sarci
nilor cir creştere a producţiei agri
cole; întreprinderile agricole vor 
dispune de .multă autonomie şi in
dependenţă — şi trebuie să asigu
răm ca, într-adevăr, ele să poală 
acţiona cu toată răspunderea în 
vederea aplicării măsurilor pe ca
re le consideră necesare pentru re
alizarea în bune condiţiuni a sarci
nilor din picin, pentru sporirea con
tinuă a producţiei agricole. Aceas
ta presupune însă şi îmbunătăţirea 
metodelor de lucru ale întreprin
derilor agricole şi conducerilor lor. 
Este necesar ca şi în această pri
vinţă centrul de greutate să fie mu
tat, de la întreprindere, jos în fer
mă, ca atît conducerea eît şi spe
cialiştii întreprinderii să acorde un 
ajutor permanent, direct, la faţa 
locului. Să eliminăm sistemul co
respondenţelor între fermă şi con
ducerea întreprinderii în luarea 
măsurilor şi hotărîrilor, menţinînd, 
fireşte, strictul necesar de acte fi
nanciare, de evidenţă, şi acestea 
însă foarte simplificate. (Aplauze), 
în general evidenţa trebuie reali
zată la întreprindere, pentru că 
trebuie să introducem ordine, să 
urmărim cum se realizează planul; 
dar să lăsăm ferma, să n-o 
încărcăm cu hîrtii, cu evi
denţă: fermierul să fie om
de lucru! Evidenţa lui trebuie 
să fie în carnetul din buzunar 
şi. dacă e de notat ceva, să noteze 
acolo seara cînd se duce la culcare, 
nu sa stea toată ziua sg facă fişe 
şi parafişe. (Aplauze). Nu avem ne
voie de hîrtii; hîrtiile nu pot fi mîn- 
cate! Avem nevoie de pline, de car
ne, de lapte, de produse agroalimen- 
tare — şi sarcina lucrătorilor din 
agricultură este să realizeze aceste 
produse!

Este necesar sa luăm măsuri se
rioase pentru participarea la execu
tarea lucrărilor necesare a tuturor 
lucrătorilor din I.A.S. Atunci cînd 
trebuie strînsă recolta, de exemplu, 
să fie închise toate birourile — şi 
dacă se poale şi cele de la minister 
— iar toată lumea să meargă jos, la 
muncă. (Aplauze). Nu trebuie să se 
aştepte ca să vină alţi oameni ai 
muncii din oraş sa execute lucrările, 
iar lucrătorii I.A.S.mlui sa stea în 
birouri şi să întocmească hîrtii. 
Cred că, atunci cînd ne aflăm în pe
rioadele de vîrf ale muncilor agri
cole, am putea chiar face apoi, ca 
inclusiv familiile conducătorilor si 
lucrătorilor din I.A.S.-uri şi ale in
ginerilor ,să vină să lucreze — fi
reşte, nu pe gratis. Nu este nici o 
ruşine pentru nimeni sa pună mina 
şi sa strîngă roşii, să culeagă stru
guri sau mere, deoarece toata lumea 
mănîncă din ele. (Vii aplauze). Este 
necesar să combatem spiritul acesta, 
puţin boieresc, care s-a încetăţenit 
la unii oameni, (Aplauze puternice).

Vorbind de perfecţionarea aclivi- 
ţăţii conducerilor întreprinderilor a- 
gricoie de stat trebuie să ne referim 
şi la faptul că acosta impune si îm
bunătăţirea activităţii ministerului, a 
felului său de a conduce, a stilului 
şi metodelor de muncă. Trebuie sil 
punem capăt cu hotărîre sistemului 
birocratic de conducere prin conte, 
rinţe şi teleconferinţe, prin circulari, 
să organizăm o legătură directă car 
întreprinderile. (Aplauze puternice). 
Nu spun ca să nu se tină de loc 
teleconferinţe, dar aceasta să nu de

vină o practică de, conducere; tele- 
conferinţele trebuie să fie folosite 
numai atunci cînd sínt necesare, 
dar, practic, legătura cu directorii 
întreprinderilor trebuie să fie direc
tă şi nemijlocită. De altfel cunoaşteţi 
că. şi la partid, am holărît să renun
ţăm la instructori, să realizăm o le
gătură directă a conducerii partidu
lui cu primul secretar, cu birpul co
mitetului judeţean. Trebuie să în
lăturăm şi în această privinţă inter
mediarii, tovarăşi ! (Aplauze prelun
gite).

In spiritul măsurilor generale nu 
poate da ordine sau dispoziţiuni în
treprinderilor do stat. în afară de 
ministru, decît şeful departamentului, 
care are în această privinţă anumi
tă autonomie; nimeni altcineva, nici 
un director sau funcţionar din acest 
departament nu poate da indicaţii şi 
dispoziţii! (Vii aplauze). Personalul, 
oamenii de specialitate din minister, 
din departament trebuie folosiţi pen
tru a efectua anumite studii, pentru 
a acorda ajutor tehnic, pentru a se 
duce acolo unde lucrurile nu merg 
cum trebuie sau unde tovarăşii nu 
reuşesc să găsească soluţii; să stea 
acolo 10—15 zile, o lună-dooă, chiar 
6 luni dacă este necesar, pentru a 
redresa situaţia. De aceea avem ne
voie de ei în minister; altfel ar tre
bui să reducem la un sfert aparatul 
ministerului. (Aplauz-e prelungite).

In acest fel trebuie înţeleasa con
ducerea din partea departamentului 
şi a ministerului — în sensul de a 
realiza îndrumarea generală, de a 
acorda ajutor practic acolo unde oa
menii nu reuşesc singuri să găsească 
soluţii, de a lucra cot la cot cu ei 
dacă e nevoie, inclusiv la cîmp. Cău- 
tînd şi găsind soluţii împreună, nu 
numai inspectând, numai astfei vom 
realiza o bună conducere! (Vii a- 
plauze). Iată în ce spirit înţeleg ca 
trebuie îmbunătăţită si activitatea de 
conducere a ministerului. Acestea 
sint în sensul hotărîrilor recentei 
plenare a Comitetului Central — ho- 
tărîri care privesc toate ministerele, 
im', numai agricultura. (Aplauze).

Ţinînd seama de noile sarcini ce 
revin întreprinderilor agricole de 
stat, pe problemele ce le ridică şti
inţa agricolă Şi organizarea supe
rioară B procesului de producţie es
te necesar să luăm măsuri serioase 
pentru mai buna pregătire a cadre
lor. Am în primul rînd în vedere 
necesitatea organizării sistematice 
a pregfttiriL. .ţîUUÎiiŞtonale a tuturor 
lucrătorilor, îneepîild cu mecaniza
torii, cu zootehniştii| Şi muncitorii 
din zootehnie, cu toţi, ceilalţi mun
citori permanenţi, pentru a putea 
să-şi îndeplinească în cţondiţii bune 
sarcinile care le au în procesul de 
producţie. Consider că merită o- 
tenţie ceea ce a propus aici un to- 
\arăş, ca aceia care îşi însuşesc o 
bună pregătire profesională în do
meniul creşterii animalelor să pri
mească şi un certificat cart să a- 
teste aceasta. (Aplauze).

Trebuie să punem în practică şi 
în sectorul agriculturii de stat hotă- 
rîrea partidului privind reciclarea 
cadrelor. Să înţelegem că şi ingi
nerii, zootehnişlii, tehnicienii agri
coli au nevoie să-şi împrospăteze 
periodic cunoştinţele. Progresul 'şti
inţei în agricultură este aşa de ra
pid,' îneît dacă nu vom asigura re
împrospătarea periodică a cuncfe- 
tinţelor cadrelor noastre din acest 
sector vom dăuna mult îndeplinirii 
sarcinilor pe care le avem. (Aplau
ze).

Este, de asemenea, necesar să ne 
ocupăm mai mult de împrospăta
rea cunoştinţelor tehnico-profesio- 
nale a cadrelor de conducere şi mai 
cu seamă aş insista asupra cunoş
tinţelor de ordin economic, a însu
şirii ştiinţei conducerii. In general 
trebuie să sporească preocuparea 
cadrelor noastre pentru stăpînirea 
temeinică a problemelor economice, 
deoarece se constată că aici avem 
în momentul de faţă încă mari lip
suri.

Tot pe linia îmbunătăţirii gene
rale a conducerii activităţii noastre 
economice şi sociale trebuie să a- 
sigurăm condiţii pentru participarea 
mai activă a oamenilor muncii la 
conducerea fermelor, în comitetele 
de direcţie sau în consiliile de ad
ministraţie ale întreprinderilor a- 
gricole de stat. Să aducem şi aici 
îmbunătăţiri în sensul asigurării li
nei participări mai largi a oame
nilor muncii in aceste organisme 
colective — îneît ele să dezbată 
într-adevăr în colectiv problemele 
de bază — să facem să crească ro
lul sindicatului în cadrul acestor 
organe. Să introducem atît la fer
me cit şi ia întreprinderi, în orga
nele de conducere colectivă pe se
cretarii de partid ca membri cu 
toate drepturile, care să-şi asume 
şi ei toată răspunderea în luarea 
hotărîrilor dar şi pentru îndepli
nirea sarcinilor ce revin fermelor 
sau întreprinderilor de stat. (Apla
uze puternice).

In. acest spirit cred că ar fj bine 
să ne gîndim şi Ia anumite îmbu
nătăţiri în consiliul de conducere 
al departamentului, în sensul atra
gerii într-o măsură mai măre a u- 
nor conducători de întreprinderi de 
stat în conducerea acestui depar
tament. Totodată, cred că ar fi 
deosebit de util sä adoptăm practica 
ca, anual, să organizam o con
sfătuire a tuturor directorilor în
treprinderilor agricole de stat şi a 
altor cadre de conducere din aceste 
unităţi- Aceasta Consfătuire să de
vină de fapt forul suprem de a- 
0 rob a re a planului agriculturii -de

stat, al adoptării măsurilor privind 
dezvoltarea acestor unităţi. (Aplauze 
puternice). In felul acesta consfă
tuirile cu conducătorii unităţilor 
principale ale agriculturii de stat 
vor deveni adevărate organe de con
ducere colectivă. Consider că prin 
aceasta nu vor avea decît de cîşti- 
gat, atît agricultura noastră, con
ducerea centrală a întreprinderilor 
de stat, cît şi' conducătorii între
prinderilor şi fermelor agricole. 
(Aplauze).

Ridicarea activităţii I.A.S.-urilor 
în vederea realizării importantelor 
prevederi de creştere a producţiei 
agricole ce revin acestor întreprin
deri pune sarcini de mare 
răspundere în faţa comitetelor 
judeţene de partid; ele tre
buie să asigure o con
ducere permanentă operativă a 
activităţii întreprinderilor de stat, să 
acorde întregul lor sprijin ca toate 
întreprinderile si fermele agricole să 
lucreze corespunzător hotărîrilor Co
mitetului nostru Central.

Organizaţiile de partid din ferme 
şi I.A.S.-uri trebuie să pună in cen
trul activităţii lor înfăptuirea tutu
ror măsurilor pentru creşterea pro
ducţiei. Ele trebuie să desfăşoare o 
largă muncă de mobilizare a comu
niştilor, a tuturor lucrătorilor din a- 
ceste întreprinderi pentru realizarea 
în cele mai bune condiţiuni a tutu- 
lor prevederilor de plan. Munca de 
partid va trebui să fie apreciată du
pă rezultatele obţinute în producţie. 
Rezultatele bune vor confirma că şi 
numea de partid este bună! (Aplau
ze puternice).

Dispunem de tot ce este necesar, 
avem cadre de specialişti şi munci
tori minunaţi în sectorul agricol de 
stat. De aceea putem aprecia că a- 
gricultura noastră de stat îşi va în
deplini în bune condiţiuni marile sar
cini ce-i revin din hotărîrile Con
gresului al X-lea al partidului, ca 
ea va contribui într-o măsură tot 
mai însemnată la progresul general 
al întregii noastre societăţi, la ridi
carea nivelului de trai al poporului 
■— scopul şi ţelul suprem al întregii 
politici a partidului şi statului nos
tru. (Aplauze puternice).

Stimaţi tovarăşi,

Daţi-mi voie sa mu roter, toarte 
pe scurt,\ la unele probleme interna
ţionale actuale. Cunoaşteţi principiile 
politicii externe a partidului si sta
tului nost-FU; e l e  pornesc în primul 
rînd, de la necesitatea dezvoltării 
relaţiilor de colaborare şi prietenie 
cu ţoale statele socialiste, a extin
derii colaborării cu ţoale .statele hi
nni, fără deosebire de orînduire so
cială. La ba/a relaţiilor noastre cu 
statele de pe toate continentele aşe
zăm principiile deplinei egalităţi în 
drepturi, ale respectului egalităţii şi 
suveranităţii naţionale, neamestecu
lui în treburile interne, întrajutorării 
şi avantajului reciproc. (Aplauze pu
ternice).

Trăind în Europa, acordăm o aten
ţie deosebită problemei stabilirii pe 
continentul nostru a unor raporturi 
de colaborare între popoarele euro
pene, înfăptuirii unor relaţii de tip 
nou care să excludă amestecul stră
in în treburile interne ale vreunui 
stat, să pornească de ia egalitatea 
în drepturi dintre toate statele aces- 
tui continent, să asigure o convie-i ţuire şi o cooperare paşnică în toate 
domeniile de activitate. (Aplauze).

Ultima reuniune a miniştrilor de 
jexterne ai ţărilor socialiste partici

pante la Tratatul de la Varşovia, a 
abordat tocmai problema securităţii 
europene şi a ajuns la constatarea 
că trebuie să intensificăm măsurile 
pentru realizarea unei întâlniri pre
gătitoare în vederea ţinerii într-ug 
timp cît mai scurt posibil a confe
rinţei europene. Noi considerăm că 
sínt create condiţii <a reprezentanţii 
statelor europene s3 se poată întîlni 
şi să discute problemele pregătirii 
unei conferinţe europene, şi vom fa
ce totul pentru a contribui ia reali
zarea acestei întâlniri cit mai curînd 
posibil. (\ ii aplauze).

Cu toţii cunoaştem că în ultimul 
timp Statele Unite ale America au 
intensificat acţiunile militare în In
dochina, în Vietnam, în Cambodgia 
şi. nu de mult, în Laos. Considerăm 
că aceste acţiuni sint menite să a- 
graveze mult situaţia din această zo
nă, să ridice piedici uriaşe în calea 
unei soluţionări politice a situaţiei 
din Indochina. De aceea noi ne-am 
pronunţat şi ne pronunţăm cu toată 
hotărirea pentru încetarea acestor 
acţiuni agresive, pentru a se pune 
( apăt oricăror acţiuni militare si a 
se trece la retragerea tuturor tru
pelor americane şi ale aliaţilor lor 
din Vietnam, din Cambodgia şi Laos, 
pentru ca popoarele din Indochina 
so fie lăsate să-şi rezolve probleme
le fără nici un amestec din -afară. 
Considerăm cu nimic nu va putea in
fringe voinţa do luptă a acestor po
poare. în ciuda oricăror eforturi mili
tare aceste state îşi vor redobîndi 
independenţa, se vor putea dezvol
ta conform voinţei lor (Aplauze 
puternice). Ani dori să se realizeze 
aceasta cît mai curînd, şi, am fi 
bucuroşi dară s-ar ajunge la o so
luţie politică în această direcţie. 
Doresc să reafirm simpatia şi soli
daritatea noastră faţă de popoarele 
Jndochinei şi să menţionez că vom 
sprijini tot timpul lupta lor dreap
tă. (Aplauze puternice).

In ce priveşte situaţia din Orien
tul Apropiat, am înregistrat şi noi 
paşii făcuţi în direcţia unei soluţii 
politice, am remarcat cu satisfac
ţie o serie de propuneri ale guver
nului Republicii Arabe Unite cave 
merg în această direcţie. Trebuie 
să spunem că nu putem înţelege 
poziţia adoptată de guvernul Isra
elului, de a nu veni în întâmpina
rea acestor poziţii şi propuneri ca
re deschid (.alea linei soluţii politi
ce a conflictului clin Orientul Apro
piat, a. unei rezolvări rare să asi
gure •independenţa Şi integritatea 
tuturor stolelor din această zonă.

Noi considerăm că nu se ponte 
aştepta o soluţie fără retragerea 
trupelor israeliene de la teritoriile 
ocupate, fără a se ajunge la o re: 
glementare care să asigure integri
tatea teritorială şi independenţa 
tuturor statelor din această zonă, 
deci si a israelului: de asemenea, 
considerăm că nu se poale ajunge 
la o soluţie trainică fără a se ţine 
seama şi de interesele legitime ale 
populaţiei palestiniene: (Vii aplau
ze).
. Dezvoltăm larg relaţiile noastre 

de colaborare şi cooperare cu sta
tele de pe toate continentele, spri
jinim lupta de eliberare naţională, 
de întărire a independenţei şi su
veranităţii naţionale a ţărilor în 
curs de dezvoltare. Considerăm că 
aceste state — şi în general statele 
mici şi mijlocii — au de jucat un 
rol important în viaţa internaţiona
lă. In condiţiile de astăzi nu mai 
este posibilă rezolvarea probleme

lor complexe ale situaţiei interna
ţionale într-un spirit care să ducă 
la asigurarea păcii şi securităţii în 
lume, fără participarea activă a tu
turor statelor, fie ele mari, mici sau 
mijlocii; numai cu participarea tu
turor se pot găsi soluţii viabile cu
re să asigure condiţii de pace şi 
securitate pentru toate popoarele. 
(Aplauze puternice).

Viaţa, evenimentele internaţiona
le demonstrează zi de zi justeţea 
politicii partidului şi statului nos
tru. Această politică corespunde a- 
lit intereselor nationale ale poporu
lui nostru care construieşte socia
lismul şi doreşte pacea şi colabo
rarea cu toate popoarele, cît şi in
tereselor ţărilor socialiste, ale miş
cării comuniste, ale tuturor po
poarelor lumii, de a trăi în pace şi 
cooperare. (Aplauze puternice).

Tovarăşi,
In încheiere, doresc* să exprim 

încă o data convingerea conducerii 
partidului şi statului că prezenta 
consfătuire — prima de acest fel 
cu lucrătorii întreprinderilor agri
cole de stat — va marca o nouă e- 
tupă în activitatea agriculturii de 
stat şi, în acelaşi timp, va exercita
0 puternică influenţă asupra pro
gresului întregii agriculturi socia
liste în România. (Aplauze).

I ară îndoială că foţi cei prezenţi la 
( unsfătuire, toţi muncitorii, tehnicienii 
si inginerii din întreprinderile agricole 
de stat vor muncii cu hotărîre şi nu 
\or precupeţi nici un efort pentru 
traducerea în viată a programului 
de dezvoltare a agriculturii, pentru 
înflorirea continuă a patriei noastre 
socialiste (Aplauze puternice, pre
lungite).

Este de înţeles că îndeplinirea cu 
succes a sarcinilor care stau în fata 
întreprinderilor agricole de stat va 
contribui intr-o măsură însemnată la 
progresul general al economiei, 
naţionale, la apropierea continuă a 
României de ţările cu un înalt ni
vel do dezvoltare, va asigura ridi-
1 area bunăstării generale a întregu
lui nostru popor. (Aplauze puternice, 
prelungite).

Sintern la începutul lucrărilor de 
primăvară. De altfel în multe locuri 
acc-ste lucrări au şi început. Cînd 
\ a întoarceţi acasă, va trebui sa 
ac ţionaţi cu toată energia în vede
rea executării la timp şi în bune 
onditiimi a tuturor lucrărilor. Toa

te forţele ministerului, ale organelor 
agricole, ale întreprinderilor de stat 
si cooperativelor agricole, toate for
ţele organelor şi organizaţiilor de 
partid din agricultură, ale întregii 
noastre ţărăniml să (ie îndreptate 
spre realizarea marilor sarcini ce se 
pun în acest domeniu în perioada 
actuală! Să facem din acest au, pri
mul an al noului cincinal, anul de 
pornire pentru ridicarea la un nivel 
superior a activităţii unităţilor agri
cole de stat, pentru progresul ge
neral al agriculturii României socia
liste! (Aplauze puternice, prelungite).

Vă urez dumneavoastră, tuluro» 
oamenilor muncii din agricultura so
cialistă de stat, noi şi noi succese 
în îndeplinirea acestor mari sarcini. 
Să nu precupeţiţi nimic pentru a 
contribui la făurirea societăţii socia
liste multilateral dezvoltate în Ro
mânia, la victoria comunismului! 
(Aplauze puternice, prelungite).

Vă doresc tuturor multă sănăUtit 
şi fericire. (Aplauze puternice, pre
lungite).

Eforturi colective, oameni ai colectivului

Mecanizatorii in plină activitate
\

„Cred că exforesia „campanie agri
colă" este u\i anacronism, afirmă 
tovarăşul Nicplae Fulea, şeful sec
ţiei de mecanizare din Roşia. 
Pehţru obţinefeea unor rezultate 
de producţie fioarte bune în a- 
grieultură se nnunceşte perma
nent, la aceeaşi intensitate. A- 
tunci cui îi folbseşle împărţirea 
activităţii pe campanii?"

Demnă de luat în seamă, afir
maţia tânărului /mecanizator a- 
testă o schimbare de concepţie 
a muncii în agricultură. Această 
prefacere este explicabilă prin 
cursul obiectiv al j practicii agri
cole: acolo unde tftunca în asalt, 
campanieră, a fost înlăturată, iar 
în locul ei s-a instaurat activita
tea permanentă, dozată riguros, 
în funcţie de cerinţjele procesu
lui de producţie agriţc-olă. rezul
tatele muncii oamenilor sint e- 
vident satisfăcătoare. \

Prin ce se materializează a- 
ceastă reconsiderare a »activităţii 
în agricultură? |

Iată spaţiosul şi binţ-uţilatul 
atelier de reparaţii construit în 
1970 la Roşia. Aici mecanizatorii

îşi fac acum — meseria de me- 
canici-reparatori. Activitatea sec
ţiei este organizată judicios: se 
lucrează şi în cîmp, la aplicat 
îngrăşăminte sau la stropiri, dar 
nu sínt neglijate nici problemele 
de punere a maşinilor şi utila
jelor în perfectă stare de func
ţionare. Forţele de muncă sínt 
dirijate după un plan bine pus 
la punct. Mecanizatorii Avram 
Lascu, Ion Gottschling şi Andrei 
Welter, cu maşinile lor albăstri- 
te de soluţie, au lucrat In stro
pitul pomilor în brigăzile coope
ratorilor din Dala, Nucet, Coma
tei sau Roşia. In acest; an nu 
„învelit în aerosoli“ peste 17 000 
pomi, pentru ca fructele acestora 
să fie mai bune şi mal gustoa- • 
se în toamnă. Mecanizatorii Ion 
Tută. Ion Deutsch şi Sandu Tu
dor, au aplicat îngrăşăminte chi
mice pe cca 480 ha în aceste 
prime două luni ale anului, pe 
păşuni, pe fineţe, pe»semănături. 
Ceilalţi au lucrat ori la trans
portul îngrăşămintelor naturale, 
ori la transportul finului pentru 
fermele I.A.S. Majoritatea trac

toriştilor însă au avuţ de lucru 
cu repararea utilajelor ce vor fi 
folosite la însămînţările clin a- 
ceastă primăvară. Din cele 24 
tractoare ale secţiei mai sínt de 
revizuit doar 4. Ceielalte au pri
mit „bilet“ de bună funcţionare. 
Sub îndrumarea mecanicului de 
întreţinere Gheorghe Tolbaru au 
fost puse ,.la punct“ câteva zeci 
de maşini şi utilaje.

Mecanizatori ca Ion Şerban, 
Andrei Welter, Ion Rucăreanu, 
Gheorghe Hunţ.a, Sandu Tudor, 
Radu C'ornan, Ion David. Nieolae 
Novac, Gheorghe Boza, Nieolae 
Ilueiu şi toţi ceilalţi de la Roşia 
ştiu să-şi facă pe deplin datoria. 
Un prim succes material al lor? 
Faţă de vriiitul planificat pe 
primele două luni, de Ö4 000 lei, 
se estimează obţinerea a 60 000 
lei.

Activitate • în cîmp, activitate 
în ateliere. Separarea muncii în 
etape campaniere este inutilă: o 
afirmă nu atît mecanizatorul de 
'-'lasă care este Nieolae Fulea, 
dgr mai ales permanenţa efortu
lui creator.

OH. (.KAIMNAK!
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protisii Împotriva intervenţiei
ARMATE A S.II.A . ÍN LAOS
r Phenian.26 (Agerpres). — Agen
ţia A.C.T.C, informează că Minis
terul Afacerilor Externe al R.P.D. 
Coreene a dat publicităţii o decla
raţie în care apreciază că ultime
le declaraţii de ia Washington pri
vind escaladarea războiului din 
Indochina şi ameninţările directe 
cu un atac împotriva R.D. Viet
nam constituie o sfidare, la adresa 
popoarelor iubitoare de pace.

Guvernul R.P.D. Coreene şi în
tregul popor coreean denunţă noi
le acţiuni de război ale S.U.A. şi 
sprijină pe deplin declaraţia 
M.A.E. al R.D. Vietnam şi declara
ţia M.A.E. al Guvernului Revolu
ţionar Provizoriu al Republicii 
Vietnamului de Sud în care este 
reafirmată hotărîrea neclintită de 
a lupta pînă la obţinerea indepen
denţei complete şi a libertăţii ţă
rilor din Indochina.

Praga 26 (Agerpres). — Guver
nul R.S. Cehoslovace condamnă, 
într-o declaraţie oficială, interven
ţia armată a Statelor Unite în 
Laos. în aceste zile, se spune în

Situaţia 
militară din 
Laos

Xieng Kuang 26 (Agerpres). — 
Trupele saigoneze care au invadat 
l  egiunea de sud a  haosului înre
gistrează pierderi din ce în ce 
mai grele. Agenţia Khaosan Pathet 
Lao anunţă că forţele patriotice 
au preluat controlul asupra coli
nei 456, situată la  sud de şoseaua 
nr. 9, unde era amplasată o im
portantă poziţie strategică a uni
tăţilor de parăşutişti saigonezi. 
Detaşamentele Pathet Lao au scos 
din luptă un alt batalion de pa- 
raşutişti saigonezi, au distrus o 
bază de artilerie şi au doborît 
nouă elicoptere ale (forţelor inami
ce.

După acest atac, patrioţii au a- 
sediat fortificaţiile deţinute de e- 
fectivele militare intervenţioniste 
pe o altă colină din aceeaşi re
giune. Poziţiile trupelor saigoneze 
au fost supuse unui intens tir de 
artilerie şi de rachete. Elicopterele 
americane nu au mai putut atei iza 
în zona respectivă pentru a le a- 
duce ajutoare. Toate încercările 
făcute de unităţile intervenţionis
te pentru a ieşi din încercuire au 
eşuat pînă acum, iar luptele conti
nuă cu violenţă.
' Bombardierele americane au în
treprins vineri raiduri masive în 
regiunea de la sud de şoseaua nr. 
9, pentru a veni în sprijinul tru
pelor regimului Thieu-Ky.

Declaraţii privind 
v iz ite le  v e st-  
berlinezilor in R.D.G.

Berlinul occidental 26 (Ager
p r e s ) ,  _  După cum transmite a-
genţia A.D.N., preşedintele Parti
dului Socialist Unit al Berlinului 
occidental, Gerhard Danelius, a 
declarat la o adunare a partidului 
că salută „noul pas făcut de gu
vernul R.D. Germane în ce pri
veşte iniţierea uno.r tratative între 
Senatul Berlinului occidental şi 
R.D. Germană privind vizitele 
vest-berlinezilor în R.D.G.“. El 
a subliniat totodată, că scrisoarea 
preşedintelui Consiliului de Mi
niştri, Willi Stoph, se bucură de 
aprobare, „deoarece ea este în in
teresul cerinţelor şi necesităţilor 
cetăţenilor Berlinului occidental“ 
şi facilitează „normalizarea relaţii
lor dintre Berlinul occidental şi 
R.D. Germană“.

*
Berlinul occidental 26 (Ager

pres). _  Primarul Berlinului oc
cidental, Klaus Schutz, a răspuns 
vineri la scrisoarea adresată de 
preşedintele Consiliului de Miniş
tri al R.D. Germane, Willi Stoph, 
privind iniţierea unor tratative 
între guvernul R.D.G. şi Senatul 
Berlinului occidental în legătură cu 
vizitele cetăţenilor vest-berlinezi 
în R.D. Germană, inclusiv în ca
pitala acesteia. Klaus Schutz de
clară că, „în limitele competenţe
lor sale, şi cu asentimentul celor 
trei puteri occidentale, Senatul 
Berlinului occidental este dispus 
să înceapă negocieri“ asupra pro
blemei respective. -Aceste nego
cieri, se spune în răspunsul lui 
Klaus Schutz, pot, în interesul co
mun şi ţinînd cont de situaţia ge
nerală, să înceapă din momentul 
cînd tratativele dintre cele patrii 
puteri, asupra cărora nu se poate

declaraţie, situaţia din Indochina 
se complică din nou în mod peri
culos. Aceasta provoacă neliniştea 
guvernului şi poporului cehoslo
vac. Lărgirea acţiunilor agresive 
împotriva poporului laoţian repre
zintă o încercare de a zădărnici 
rezolvarea paşnică a conflictului 
din Laos pe calea tratativelor din
tre cele două părţi laoţiene, pe 
baza propunerilor Frontului Pa
triotic laoţian din martie 1970.

Guvernul şi poporul R.S. Ce
hoslovace au sprijinit şi vor spri
jini în continuare lupta dreaptă 
pentru independenţă naţională şi 
libertate a popoarelor din Indochi
na, se arată în declaraţie.

Washington 26 (Agerpres). — 
Politica Statelor Unite în Indochi
na continuă să facă obiectul unor 
severe critici din partea membri
lor Congresului. Senatorul Hubert 
Humphrey, fost candidat din par
tea Partidului democrat la ultime
le alegeri prezidenţiale, a calificat 
sprijinul aerian şi logistic dat de 
S.U.A. operaţiunilor armatei sai
goneze în Cambodgia şi Laos drept 
„o agresiune“ şi a cerut retrage
rea acestui sprijin. Senatorii Wal
ter Mondale şi William Saxbe au 
introdus în Senat un proiect de 
lege care prevede interzicerea ori
cărui sprijin unei eventuale inva
zii a trupelor saigoneze la nord de 
paralela 17. „Există indicii că o 
asemenea invazie ar putea fi luată 
în consideraţie“, a declarat Mon
dale.

Proiectul de lege propus de cei 
doi senatori are acordul altor 15 
senatori, democraţi şi republicani.

Conferinţa cvadri- 
partită de la 
Paris in problema 
vietnameză

Paris 26 (Agerpres). — La Pa
ris s-a desfăşurat joi cea de-a 104-a 
şedinţă a Conferinţei cvadripartite 
asupra problemei vietnameze.

Delegaţia R.D. Vietnam a difu
zat participanţilor textul declara
ţiei Ministerului Afacerilor Exter
ne al Republicii Democrate Viet
nam din 20 februarie. Reprezen
tanţii delegaţiei R.D.V. au subli
niat că guvernul american poartă 
întreaga răspundere pentru urmă
rile acţiunilor lor aventuriste în 
Indochina.

„Propunerile noastre, a declarat 
adjunctul şefului delegaţiei Gu
vernului Revoluţionar Provizoriu 
al Republicii Vietnamului de Sud, 
Nguyen Tan Vien, jalonează dru
mul clar şi precis al încetării răz
boiului şi al restabilirii păcii în 
Vietnamul de sud atît în intere
sul poporului sud-vietnamez, cît 
şi al celui american. Rămîne doar 
că guvernul Statelor Unite să de
clare cînd acceptă încetarea răz
boiului agresiv şi cînd este gata 
să dea un răspuns serios propu
nerilor respective“.

înaintea lucrărilor şedinţei, şe
ful delegaţiei guvernului R.D. 
Vietnam, Xuan Thuy, a făcut re
prezentanţilor presei o declaraţie 
în care a denunţat politica Admi
nistraţiei S.U.A. de prelungire şi 
extindere a conflictului din Viet
nam. Xuan Thuy a arătat că Sta
tele Unite pregătesc un atac direct 
asupra teritoriului Republicii De
mocrate Vietnam şi a avertizat că 
„politica Administraţiei americane 
provoacă o situaţie extrem de se
rioasă“.

IAOS: ostaş al forţelor patriotice

Evenimentul pe scurt
•  IN CURSUL CONVORBIRI

LOR DINTRE URHO KEKKO-
NEN, preşedintele Finlandei, care 
a făcut o vizită neoficială în Uniu
nea Sovietică, şi Leonid Brejnev, 
secretar general al G.C. al P.C.U.S., 
Alexei Kosighin, preşedintele Con
siliului de Miniştri al U.R.S.S., şi 
Nikolai Podgornîi, preşedintele 
Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., s-a făcut un larg schimb 
de păreri în probleme ale dezvol
tării relaţiilor dintre cele două 
ţări şi ale situaţiei internaţionale. 
In comunicatul de presă dat pu
blicităţii la Moscova se subliniază 
că această întîlnire, care constituie 
o continuare a contactelor perso
nale tradiţionale dintre conducăto
rii Uniunii Sovietice şi Finlandei, 
a fost utilă şi a corespuns intere
selor dezvoltării prieteniei, încre
derii şi colaborării multilaterale 
fructuoase dintre cele două ţări, 
intereselor întăririi păcii şi secu
rităţii internaţionale.

•  ÎNTREAGA p o p u l a ţ ie  a  
ORAŞULUI DOMINICAN ’ SAN  
FRANCISCO DE MACORIS se
află de luni în grevă, în semn de 
protest împotriva represiunilor au
torităţilor poliţieneşti. Cei 40 000 
de locuitori ai acestui oraş cer de
miterea şefului poliţiei locale, co
lonelul Inirio Perez Naut, care a 
instaurat o atmosferă de teroare. 
Miercuri, greva s-a extins şi în cî- 
teva localităţi vecine.

Situaţia a fost apreciată atît de 
alarmantă, încît preşedintele Re
publicii Dominicane, Joaquin Ba- 
laguer, a considerat necesar să in
tervină personal. Intr-o cuvîntare 
radiotelevizată, el a avertizat că 
va instaura o dictatură militară 
deschisă în ţară, dacă nu vor în
ceta „agitaţiile“ antiguvernamen
tale.

•  DETAŞAMENTELE MIŞCĂ
RII DE ELIBERARE NAŢIONA
LA DIN GUINEEA-BISSAU au
distrus o coloană militară portu
gheză, alcătuită din blindate şi cî- 
teva camioane care transportau 
trupe şi materiale de luptă, anun
ţă un comunicat difuzat de Parti
dul African al Independenţei din 
Guineea (Bissau) şi Insulele Capu
lui Verde (Paigo). Coloana portu
gheză. menţionează comunicatul, 
se pusese in mişcare la 22 februa

rie şi, traversînd teritoriul Guineei 
(Bissau), se îndrepta spre frontie
ra nord-vestică a Republicii Gui
neea. Coloana militară portugheză 
a căzut într-o ambuscadă organi
zată de forţele patriotice. „Tunu
rile, o maşină blindată şi zece ca
mioane au fost distruse de forţele 
mişcării de eliberare naţională, iar 
35 de militari portughezi au fost 
ucişi sau răniţi. Patrioţii au cap
turat o importantă cantitate de 
material militar“.

•  CEL MAI VECHI ZIAR DIN 
LUME şi-a încetat apariţia. Coti
dianul danez „Berlingske Aftena- 
vis“ a apărut joi pentru ultima 
dată, după 222 de ani de existen
ţă.

Consiliul de administraţie a ho- 
tărît să transforme ziarul într-o 
revistă săptămînală. .Berlingske 
Aftenavis“ a înregistrat un deficit 
de 2—3 milioane de coroane anual, 
iar tirajul său scăzuse la 10 000 
de exemplare cu toate că era 
considerat unul dintre cele mai 
prestigioase ziare ale Danemarcei.

•  GUVERNUL INDIAN A A- 
NUNŢAT că nu va participa la lu
crările grupului de studiu privind 
căile de navigaţie comercială din 
Atlanticul de sud şi Oceanul In
dian, creat de Conferinţa Com- 
monwealthului de la Singapore, a- 
tît timp cît Marea Britanie nu va 
reveni asupra hotărîrii sale de a 
relua livrările de arme către Afri
ca de sud. Ministrul indian al a- 
facerilor externe, Swaran Singh, 
a precizat într-o declaraţie că gu
vernul de la Delhi regretă hotărî
rea britanică privind livrarea de 
elicoptere militare regimului de 
la Pretoria.

•  MINISTRUL AFACERILOR 
EXTERNE AL REPUBLICII IR
LANDA, PATRICK HILLERY, a
făcut joi o declaraţie în care a a- 
rătat că guvernul englez trebuie să 
depună toate eforturile pentru ac
celerarea programului de reforme 
anunţat de autorităţile de la Bel
fast. Hillery a subliniat că a- 
cordarea de drepturi egale mino
rităţii protestante din Ulster ar 
constitui, cel puţin pentru moment, 
o- soluţie pentru calmarea situaţiei 
din Irlanda de Nord.

/V

înfruntarea dintre guvernul 
Heath si sindicate continuă

Londra 26 (Agerpres). — In
tr-un climat social care se înrău
tăţeşte zţ’ de zi, greva poştaşilor, 
care dunsază de şase săptămini, a 
luat joi - un caracter politic. Acest 
fapt a ,apărut clar în urma între
ruperii convorbirilor dintre minis
trul productivităţii muncii, Robert 
Carr, şi Tom Jackson, secretarul 
geneifcl al Sindicatului poştaşilor.

în scercurile politice britanice se 
afiriţă  că sindicatele urmăresc să 
obţină din partea guvernului re- 
nu rfţarea la proiectul de lege care 
vizează limitarea drepturilor la

.u două luni în urmă, T.U.C, a 
consimţit să modereze revendică- 

economice cu condiţia ca gu-
m

Vest-europenii excluşi de la  
programul spaţial „post-A pollo“?

S-ar părea că, de fapt, acesta es
te sensul real al unei recente de
claraţii a Departamentului de Stat, 
dincolo de perdeaua protocolară a 
„rolului de seamă acordat vest-eu- 
ropenilor în cadrul proiectelor spa
ţiale post-Apollo“. Oficialităţile de 
ia Washington nu se arată dispuse 
să asigure necondiţionat şi nelimi
tat plasarea pe orbită a sateliţilor 
de aplicaţii, telecomunicaţii, navi
gaţie aeriană, meteo etc., „made in 
Europa“, dar lansaţi de rachete... 
americane. Recent o delegaţie a 
celor 11 ţări membre ale Conferin
ţei spaţiale vest-europene, condusă 
de ministrul belgian al cercetării 
ştiinţifice, Theo Lefevre, a între
prins un turneu de sondaj la 
Washington pentru a convinge 
N.A.S.A. şi Departamentul de Stat 
de „necesitatea livrării de rachete 
de lansare americane în condiţii 
politice acceptabile“. Cum era de 
aşteptat, americanii au reţinut ce
rerea, dar „cu condiţii“, amintind 
politicos solicitanţilor de cinstea de 
a fi primit .iresponsabilitatea“ con
struirii unei părţi din programul vi
itoarei staţii orbitale „Skylab“ şi 
a unui sistem de legături spaţia
le, subliniind că toate acestea au 
loc în cadrul unui „efort conjugat“.

Se pare că tocmai expresia „efort 
conjugat“ l-a iritat în mod deosebit 
pe ministrul belgian al cercetării 
ştiinţifice, determinîndu-1 să decla
re ulterior că interlocutorii de peste 
ocean au o „adevărată aversiune 
pentru programul de cercetări spa-

penilor şi a aversiunii americanilor 
sínt, de fapt, mai vechi. In octom
brie 1969, directorul N.A.Ş/A. a 
propus, cu prilejul unui turneu eu
ropean, Organizaţiei vest-europene 
pentru construirea şi lansarea de 
sateliţi — ELDO — o participare 
financiară, reprezentáld/10 la sută 
la proiectele americane „post-Apol
lo“, S.U.A. obligindu-pe să furnize
ze în schimb rachetţe de lansare 
Europei occidentale, ţii pusese, însă, 
două condiţii considerate inaccep
tabile de majoritate^ statelor mem
bre ale ELDO: sateliţii vest-euro- 
peni să fie „compatibili“ cu cei 
lansaţi de Consorţiul internaţional 
pentru sateliţi de; comunicaţii „In
telsat“, organism /în care S.U.A. de
ţin poziţii preponderente, şi să nu 
aducă „prejudicii economice“ Con
sorţiului. Or, „Irj telsat“-ul, subordo
nat, în fapt, Corporaţiei pentru 
sateliţii de comhnioaţii-Comsat, la 
rîndul ei organizată ca o societate 
anonimă controlată de patru mari 
firme americane, a respins proiectul 
spaţial european pe care l-a consi
derat ca inacceptabil din punct de 
vedere tehnici şi comercial.

Din acel moment N.A.S.A. a în
ceput să tergiverseze îndeplinirea 
promisiunii! ceea ce n-a făcut alt
ceva decit] să mărească suscepti
bilitatea west-europenilor, şi aşa 
destul del afectaţi de interesele fi
nanciare /aflate în joc. In cursul di
feritelor /reuniuni ale statelor mem
bre ale jELDO, nu o dată se ridi
caseră întrebări privind împărţi-

aparataj, beneficiile practice de pe 
urma activităţii de cercetare ştiin
ţifică şi lansarea proiectului rache
tei „Europa-3“, considerat drept 
„pilonul“ programului spaţial al 
statelor din Europa occidentală. U- 
nele state au chemat la prudenţă, 
avertizînd că preluarea unor sar
cini financiare derivînd din pro
iectele spaţiale americane ar putea 
afecta grav propriile programe 
vest-europene de specialitate. Ba 
unii chiar şi-au exprimat temerea 
că urcarea din mers în trenul spa
ţial american se face fără a se cu
noaşte exact... costul biletului. Ca 
atare, Ia reuniunea de la Bruxelles, 
din noiembrie anul trecut, Marea 
Britanie a anunţat că nu mai par
ticipă la realizarea programului 
spaţial „post-Apollo“. Şocul produs 
de hotărîrea britanică a însemnat 
cea mai ascuţită criză din ultimii 
]0 ani de existenţă a ELDO., mai 
ales că alte trei ţări — Franţa, 
Belgia şi R.F. a Germaniei — au 
refuzat să se mai angajeze în rea
lizarea „cooperării americano-vest- 
europene“. In aceste condiţii, deci
zia unor ţări membre ale Organi
zaţiei vest-europene pentru constru
irea şi lansarea de sateliţi de a 
suporta povara financiară a „coo
perării“ a apărut Departamentului 
de Stat a fi lipsită de raţiune prac
tică, determinînd „punerea la 
punct“ a partenerilor deveniţi şi 
aşa destul de incomozi prin cere
rile lor „exagerate", In raport cu 
contribuţiă doar de 10 la sută din

vernul să abandoneze proiectul 
său. Primul ministru Heath a re
fuzat însă să ia în consideraţie 
cererea sindicatelor. Miercuri, Ca
mera Comunelor a încheiat dezba
terile pe marginea proiectului, iar 
guvernul este încredinţat că va 
obţine în parlament majoritatea 
necesară pentru adoptarea lui. 
Dar aceasta nu va însemna, în nici 
un caz, rezolvarea actualelor con
flicte sociale care au loc într-o si
tuaţie economică dificilă. Astfel, 
inflaţia înregistrează un ritm în
grijorător, subliniat de impasul fi
nanciar al uzinelor „Rolls-Royce“ 
şi de hotărîrea americană de a nu 
mai instala noi uzine „Ford' 
Marea Britanie.

In altă ordine de idei, guvernul 
s-a înşelat atunci cînd a crezut că 
acţiunea poştaşilor va fi nepopu
lară şi resursele financiare ale sin
dicatului acestora nu vor permi
te o grevă de lungă durată. S-a 
dovedit însă că opinia publică a 
fost favorabilă greviştilor, iar ce
lelalte sindicate le-au acordat spri
jin financiar.

Astfel, se confirmă şi mai mult 
faptul că actualele greve clin An
glia depăşesc semnificaţia unei 
mişcări revendicative, ele transfor- 
mîndu-se într-o largă acţiune de 
protest împotriva proiectului de 
lege antisindical al guvernului.

Intîlnirea preşedintelui 
chilian cu reprezentanţi 
ai Consiliului Naţional 
Ţărănesc

Santiago de Chile 26 (Agerpres). 
— Preşedintele Republicii Chile, 
Salvador Allende, a avut o întîl
nire cu reprezentaţi ai Consiliului 
Naţional Ţărănesc, la care au par
ticipat miniştrii agriculturii şi 
afacerilor interne, reprezentanţi ai 
Corporaţiei pentru reforma agra
ră şi ai Institutului de dezvoltare 
a agriculturii. Au fost examinate 
probleme privind aplicarea trans
formărilor social-economice în me- 
diuT rural. Salvador Allende a re
levat cu acest prilej, că, dată fiind 
complexitatea deosebită a dezvoltă
rii agriculturii chiliene, Consiliul

Í IMPUI
Centrul meteorologic Sibiu comu

nică: Vreme relativ rece cu cerul 
mai mult noros. Temporar, vor că
dea precipitaţii sub formă de nin
soare. Vîntul va sufla în generai 
slab din sectorul nord-vestic. Tem
peratura în uşoară scădere. Mini
mele vor fi cuprinse între —4 şi 
—2 grade, iar maximele vor oscila 
între plus 1 şi- 4 grade.

OCNA SIBIULUI: Moartea unui 
birocrat (orele 17,00 şi 19,00).

BAZNA-BAI: Intrusa (orele 17,00
ş i  19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
întoarcerea dr. Mabusse (orele 
17,00 s i  1SU0QÍ.

TEATRU

CINEMA
SIBIU: INDEPENDENŢA: Ursul şl 

păpuşa (orele 9,00; 11,30; 13,45;
16,00; 18,15; 20,30); ARTA: Pomul 
de Crăciun (orele 9,30; 11,45; 14,00; 
16,15; 18,30; 20,45); TINERETULUI: 
Căpitanul Florian (orele 9,30; 12,00; 
14,30; 17,00; 20,00); 7 NOIEMBRIE: 
Ultima noapte a copilăriei (orele 
10,00; 14,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Hibernatus 
(orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 19,00; 
21,15); TINERETULUI; O lume ne
bună, nebună, seriile I şi II (orele 
10,00; 16,30 şi 20,00); UNIREA: Vi- 
nătorul de căprioare (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNÄDIE: POPULAR: Amintiri 
bucureştene (orele 11,00; 16,00; 18,00 
ş! 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Al 8-lea (orele 
10,00; 16,00 şi 18,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Dreptul de a te naşte (orele 18,00 
şi 20,00).

La Teatrul de stat din Sibiu, ora 
19,30, spectacol cu piesa Răzbuna
rea sufleurului, iar la Slimnic, tot 
la aceeaşi oră, secţia germană a 
teatrului din Sibiu prezintă S.O.S. 
tata vrea să se însoare.

TELEVIZIUNE
17.00

18,10
18,15

19.00

19.20 
19,30
20.00 
21,00
21.20

22,10
22,20

23,15

Deschiderea emisiunii. 
Emisiune in limba germaaă. 
Publicitate.
Bună seara, fete!
Bună seara, băieţi!
România ’71. Azi — judeţul 
Suceava.
1 001 de seri. 4-.
Telejurnalul de seară. (g “ 
Tele-enciclopedia.
Romanţe vechi şi noi.
Film serial: Incoruptibilii. 
Povestea lui Charlie Argos. 
Telejurnalul de noapte. 
Campionatele mondiale de 
patinaj artistic de la Lyon. 
Probele de dans şi individual 
femei.
închiderea emisiunii.

O scenă din spectacolul cu piesa Răzbunarea sufleurului.

I. G. 0.CISNĂDIE
ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:

— tehnicieni în construcţii
— tehnicieni principali în constricţii
— dulgheri
— tinichigii
— muncitori necalificaţi.

Cei interesaţi se vor adresa la sediul întreprinderii, 
viciul plan — organizarea şi normarea muncii.
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Combinatul de s t ic lă  M ediaş
1

angajează:
— INGINERI CHIMIŞTI
— INGINER ENERGETIC
— ECONOMIŞTI
— STRUNGARI ÎN  FIER
— LĂCĂTUŞI MECANICI.

Informaţii suplimentare se pot primi de la serviciul 
personal, telefon 14 57.
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r
întreprinderea de industrie locală 

judeţeană „ARCHIMET“
y

Sibiu, str. Abatorului nr. 2
ţ angajează:
I — 1 MAGAZINER,

pentru unitatea de mase plastice Orlat.

Mica publicitate
Vînd 2 incubatoare, capacitate 200—400 ouă, încălzire cu petrol. Ocna Si

biului, staţia C.F.R.. Popa Ilie.

\  înd casă liberă, gaz, grădină. Sibiu, str. Ecaterina Varga, 86 (in dosul 
.Balanţei"), preţul 100 000 let

Vînd casă, 2 apartamente, numai cu schimb de locuinţă. Sibiu, str. Cei 
bului, 10.

anticipa, vur awiige u etapa auce 
vată“

yiaie vesi-euiuptictn . rea cnel 
Motivele nemulţumirii vest-euro- dustriile

Jtuielilor, repartizarea pe in- cneuuituue luidie aic piue*amu*«*, 
naţionale a comenzilor de LEONARD MEHEDINŢI

i\aţiundi (̂UdiicöL ucuuic aa-̂ 1
tensifice activitatea. Vînd casă cu grădină, in 

•
Tălmariu, cartier non, nr. 488.

REDACŢIA SI ADMINISTRAŢIA: Sibiu, str. Octombrie roşu, ur. 2, Tel. nr. 1 28 10—1 30 67. 1 31 83. Abonamentele ne fac la oficiile poştale, iactorii poştali şl difuzării din întreprinderi şl instituţii. (Tiparul» întreprinderea poligrafică Sibiu — 40 064


